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Podria ser un familiar teu
84 anys després del final de la Guerra Civil encara són molts els 
que busquen avis, tiets i altres persones assassinades en cunetes 
i amagades en una de les 800 fosses comunes catalanes

Eduard Estivill
Cantautor i popular metge de la son, 
dues professions que l’enamoren

Dones que fan Llum a Manresa
Només 8 dones han estat pregoneres de la 
festa d’hivern durant els segles XX i XXI





Només vuit dones han estat les pregone-
res de la Festa de la Llum en els darrers 
123 anys de la història de Manresa. I no és 
que em sembli poc, em sembla poquíssim 
i escàs. Me’n vaig adonar fa pocs dies co-
mentant amb l’escriptor Jordi Estrada que 
Maria Matilde Almendros havia estat de les 
poques dones que havia protagonitzat el 
que sembla una gesta per al gènere feme-
ní, donada la seva escassetat.
No és que s’hagin de fer comparacions, ni 
molt menys, i no creiem que hi hagi po-
ques dones que tinguin els mèrits sufici-
ents per ser protagonistes d’un dels grans 
honors als quals pot accedir un manresà 
o manresana, però el fet és que són força 
discutibles els trets característics que han 
fet servir els administradors de la Festa de 
la Llum per portar un home o una dona 
a donar el tret de sortida de la festa més 
“nostrada” i més personal de Manresa.
Quan ho vaig parlar amb Antònia Maria 
Gorgas, vinculada des de fa molts anys 
a l’Associació Misteriosa Llum, també va 
quedar ben parada i va començar a investi-
gar i a rescatar de l’oblit les dues pioneres 
del segle passat, que ja als anys vuitanta 
van tenir aquest privilegi. Aquest any torna 
a tenir veu un home i, per tant, tindrà ca-
ràcter masculí.
Hem cregut que en aquest segle XXI, en 
què sembla que les dones podem anar 
retallant distàncies, bo és posar en relleu 
en aquesta revista qui eren i són aquestes  
DONES DE LLUM. ●

On són LEs 
DOnEs?

Pilar Goñi Garriga
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Per Pilar Goñi / Eli Pagan - Foto: Ajuntament de Manresa - Arxiu

Només vuit dones en la història
han estat pregoneres de la Llum
des de l’any 2000, cinc dones han estat pregoneres de la Festa de la llum. és poc, però, en compara-
ció amb el segle xx, aquesta xifra ha augmentat. i és que en 123 anys només vuit dones han tingut 
el privilegi de recrear la història del Misteri de la llum. vuit dones, això sí, ben diverses

2018
AnnA CArrAnzA, advocada
Administradors: Col·legi d’Advocats de Manresa

“Eren justes les lleis que impedien votar les dones? O les que 
condemnaven la dona per adulteri? Els tribunals modifiquen la 
interpretació de les lleis per la pressió ciutadana. El fet que avui 
commemorem el Misteri de la Llum, n’és un exemple”.

2020
CArlotA rierA, degana de la Facultat de Ciències de la Salut de Manresa de la 
UVic-UCC
Administradors: Dones Emprenedores Innovadores de Manresa

“De qui va ser la idea original i genial de traçar un canal d’aigua? Doncs d’una dona! Sibil·la 
de Solà, amb una visió i una claredat d’idees com poques persones, imagina, molts anys 
abans, una mesura a possibles períodes de sequeres greus. I convenç el seu fill, Galceran 
Andreu (prohom de la ciutat), de la necessitat d’assegurar l’aigua a la ciutat”.

2022
SòniA GUedAn, investigadora principal, idiBAPS-Hospital Clínic de Barcelona (compartit amb robert Gui-
lenyà, enginyer aeroespacial al Centre europeu d’operacions espacials)
Administradors: Casal Cultural Dansaires Manresans

“Us animo a vosaltres, manresans i manresanes, a gaudir del barri antic, durant aquesta Festa de la Llum i durant tots els 
dies de l’any. A caminar pels seus carrerons estrets, aturar-vos a les seves places, fer un vermut o un bon àpat als seus bars i 
restaurants i a donar suport al comerç de barri. Perquè tota ciutat s’enriqueix si tenim un barri antic viu i dinàmic”.

2015
PAqUi SAntASUSAnA
Administradors: Banc de Sang i Teixits de la Catalunya Central

“Recordeu que el 1345 l’aigua era font de vida, ara també ho és la sang. Una llum misteriosa 
assenyalà el camí de la Sèquia, si mirem bé al nostre voltant una llum assenyala el camí de la 
solidaritat en el recapte de sang i teixits”.

2007
Sor lUCíA CArAM
Administradors: rotary Club Manresa

“Que sapiguem aixecar els ulls, deixar que la llum faci transparent 
la nostra mirada i ens permeti mirar el futur amb optimisme, assu-
mint el present amb compromís i confiança”.
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Pregoneres del segle XX
La Festa de la Llum de Manresa és una festa en 

què es commemora, cada 21 de febrer, el Misteri 

de la Llum que es va produir l’any 1345, quan un 

raig de llum des del Monestir de Montserrat va 

entrar a l’Església del Carme de Manresa. Aquest 

fet es va interpretar com un senyal diví per posar fi 

a l’entredit entre la ciutat i el bisbe de Vic i donar 

continuïtat a la construcció de la séquia, per a la 

qual el rei pere III havia concedit el permís. La fina-

lització definitiva d’aquest conflicte va arribar amb 

la redacció, aprovació i signatura dels capítols i 

condicions de la concòrdia entre el bisbe i la ciutat, 

document que va obtenir la confirmació papal.

La primera referència documental de la festa és 

del 1534, en un quadern de comptes de l’Església 

de Sant Miquel. El 1769, a instàncies del capità 

general del principat, l’Ajuntament envia còpia 

dels privilegis de la séquia i del prodigi de la Llum, 

fent esment del fet que tots els anys se solemnitza 

el 21 de febrer “ab Completas y varios regocijos 

públicos a la víspera, y Ofici que celebra el Prior 

del Carme y canta la Capella de la Seu, y sermó a 

càrrec del predicador que elegeix l’Ajuntament”. 

La festa durava dos dies, el de la vigília i la festivi-

tat del Misteri de la Llum. 

En origen, era una celebració bàsicament religio-

sa, tot i que al llarg dels segles XIX i XX va anar 

adquirint una vessant més cívica, incorporant un 

ampli ventall d’actes culturals, esportius i lúdics i, 

a vegades, també reivindicatius. A la dècada de 

1970 és quan més es van incrementar els actes i el 

nombre de dies de celebració, i al segle XXI va ar-

ribar a tenir una durada de prop de dues setmanes 

i més de cent actes programats. 

Els elements tradicionals de la festa són l’ofici so-

lemne, el pregó, el cant dels Goigs de la Llum, el 

seguici, la tronada, la ballada de la imatgeria festiva 

(gegants, nans, lleó, àliga, cavallets). S’hi han incor-

porat elements com l’arribada de la llum i l’aigua; 

la Transèquia (l’últim acte del programa, caminada 

popular que recorre els 26 quilòmetres de la sé-

quia); el pilar de quatre a la sortida d’ofici; la Fira 

de l’Aixada, que des de 1998 recrea la ciutat me- 

dieval a través d’un mercat de productes artesanals 

i d’oficis i que se celebra el darrer cap de setmana 

de febrer; la ballada de sardanes; els balls del rossi-

nyol i de la Bolangera, i els actes que personalitzen 

l’entitat administradora de l’any.

A més dels elements esmentats, el programa el 

conformen una llarga llista d’activitats ben diverses. 

El divendres, abans de la festivitat, es fa el pre-

gó institucional, que és l’acte d’inici de la festa. 

S’inicià el 1966 a través de Ràdio Manresa, i des 

del 1970 es fa en un acte públic a la Casa Con-

sistorial. Els pregoners són manresans o persones 

vinculades a la ciutat. També, el mateix divendres 

al matí, es fa el pregó infantil en el qual participen 

les diferents escoles de la ciutat. 

Hi ha constància que, a inicis del segle XVI, ja se 

celebrava la “festa”, a càrrec de la Confraria de la 

Santíssima Trinitat, que rebia ajuda econòmica del 

consell de la ciutat per tal de sufragar les despeses.

L’Ajuntament consta en la presidència dels ac-

tes de la festa com a patró de la Confraria de la  

Com li va arribar la invitació per fer el pregó 
de la llum?
Va ser una proposta inesperada. Vaig estar molt 

sorpresa. I primer m’ho vaig pensar uns quants 

dies. però em va fer molta il·lusió, em vaig sentir 

molt afortunada que haguessin pensat en mi. 

L’any 1984 els organitzadors de les Festes de 

la Llum eren l’Assemblea Local de Creu roja. 

Aleshores l’entitat deixava l’aspecte sanitari per 

centrar-se ja més en temes de serveis socials. 

I jo aleshores em dedicava a aquest tema, i, a 

més a més, coneixia persones de l’entitat. La 

trucada la vaig rebre a finals de l’any 1983, dos 

o tres mesos abans de la Festa. I és clar, em 

vaig sentir molt afalagada i em va agradar molt. 

M’ho vaig pensar, bàsicament, perquè estava 

a la recta final de l’embaràs del meu últim fill. 

Al final vaig dir que sí i el febrer del 1984 vaig 

fer-lo.

la trucada de qui va venir?  
D’un membre de la Junta Local de Creu roja 

Manresa.

era la primera vegada que una dona era la 
pregonera de la Festes de la llum. Ho sabia 
vostè quan l’hi van proposar?   
Sí, sí que ho sabia. I, tot i així, em va sobtar que 

l’any 1984 cap dona hagués estat pregonera de 

la Festa de la Llum. Em va sorprendre molt. I ara, 

mirant la pàgina web de la Festa de la Llum i els 

pregons, m’ha sorprès encara més que només 

set dones hàgim estat pregoneres de la Llum. 

i el tema del pregó quin va ser? Com el va 
triar?
per aquell any, Creu roja havia escollit de le-

ma “reconciliació, convivència i pau”. I a partir 

d’aquí vaig anar desenvolupant continguts. Vaig 

parlar de les entitats, de Creu roja, del volunta- 

riat, de les polítiques de serveis socials...

Contenta?
Sí, sí. Vaig quedar molt contenta de com va que-

dar i de com va anar tot.

Avui en dia el lema de la Festa de la llum 
de l’any 1984 encara és actual. Sobretot pel 
que fa a la pau.
Sí. I tant. Aquest tema i el lema són ben vigents 

avui en dia. I el problema més greu és que és un 

tema que durarà. Malauradament, crec, que és 

intrínsec a la humanitat. 

Vostè en el pregó va parlar de voluntariat. 
Una peça clau de Creu roja i de moltes en-
titats.
Sí. El voluntariat és una peça fonamental per a 

Creu roja i per a la majoria d’entitats. Ara, però, 

és força diferent del de l’any 1984. Ara tot està 

molt més organitzat. Els que dirigeixen les enti-

tats estan molt més preparats i en saben més. 

Haig de dir que en el meu pregó jo vaig parlar 

també d’ajuda mútua, que també és una part 

molt important per donar suport a les persones.

Marta Serch 
PriMErA donA PrEGonErA dE lA lluM El 1984 
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Santíssima Trinitat, i a partir de 1887 hi consta 

també la Junta de la Séquia.

Al segle XIX, les tasques concretes que ocasio-

nava la celebració s’encomanaven a uns adminis-

tradors, càrrec que en un principi era assumit per 

persones que s’escollien expressament cada any 

a títol individual. En aquesta època és l’autoritat 

municipal qui les nomena.

Al segle XX, de 1910 a 1914, les condicions polí-

tiques existents fan que no es trobin administra-

dors, i durant uns anys l’organització va a càrrec 

de l’Ajuntament.

De 1912 a 1914 el programa queda pràcticament 

reduït a l’ofici.

El 1917, per resoldre-ho, s’aproven uns nous esta-

tuts de la Confraria de la Santíssima Trinitat, que, a 

partir d’aleshores, és qui s’encarrega de proposar 

els administradors, o bé, si no n’hi ha, a organitzar 

les festes ells mateixos.

A partir de 1970, el càrrec d’administrador deixa 

de fer-se a títol individual i es passa cada any a una 

entitat de la ciutat.

D’aquesta manera, fins i tot durant els moments 

difícils de la dictadura franquista, la Festa de la 

Llum ha estat tradicionalment una plataforma di-

nàmica i oberta a la participació de les entitats i 

de la ciutadania.

El 1995, es crea l’Associació La Misteriosa Llum  

—com a continuadora de la Confraria de la San-

tíssima Trinitat— i és l’entitat civil que des d’ales-

hores assumeix la responsabilitat del manteniment 

de la festa, vetlla per la seva organització i cuida 

el nomenament dels administradors de cada any.

Al segle XXI, l’Associació La Misteriosa Llum con-

tinua organitzant la festa, amb el concurs d’una 

entitat diferent com a administradora cada any, la 

qual cosa és una plataforma de coneixement de la 

mateixa festa per a tota la ciutat i que és el que 

precisament aporta diversitat i vitalitat a la festa.

Tot i que a partir del 1968 podem veure que algu-

na dona ha format part dels administradors, no-

més una va optar per un càrrec de responsabilitat 

en les festes. Es tracta de Maria Antònia Besora, 

que durant 25 anys va ser secretària de la Confra-

ria de la Santíssima Trinitat. Des de ben jove va 

dedicar una part del seu temps a participar de ma-

nera activa en entitats que feien accions socials, 

especialment relacionades amb el servei a malalts 

i disminuïts. 

La seva primera tasca social va ser al Secretariat de 

Missions. Després, va estar a Càritas Manresa, on 

va treballar per crear la desapareguda guarderia 

Alba a la muralla de Sant Francesc.

Va treballar dotze anys a l’assemblea local de Creu 

Roja, fent de secretària. En aquesta època Besora 

va ser una de les promotores d’AMpANS i va rebre 

un reconeixement quan es va celebrar el vint-i- 

cinquè aniversari de l’entitat.

Va formar part de la junta de la Federació Ca-

talana de Disminuïts psíquics, va ser membre de 

la Confederació Nacional de Disminuïts psíquics 

i vocal del patronat de Sant Medir. Va ocupar el 

càrrec de vicepresidenta de la Federació Catala-

na Tutelar de Disminuïts Psíquics i de la Fundació 

Privada Catalònia. Dels 39 anys de Maria Antònia 

Besora al capdavant de la Junta Local contra el 

Càncer, cal destacar l’ampli local al carrer Saclosa 

i la promoció de la campanya informativa per a 

la prevenció del càncer de mama al Bages. L’any 

2002 va rebre un homenatge de l’associació i de 

la societat civil. Va rebre la Creu de Sant Jordi 

l’any 1992 i el 1993 la Medalla de Bronze de la 

Ciutat de Manresa.

El Pregó en femení
El pregó de la Festa de la Llum és un dels mo-

ments més importants de la celebració man-

resana. És un gran honor per a la persona a qui 

se li demana que doni el tret de sortida a una 

celebració única al món. De pregons n’hem vist 

a Manresa amb tots els tons i, majoritàriament, 

lligats a l’esperit de l’entitat administradora, 

sempre amb el rerefons reivindicador de la ce-

lebració que, en definitiva, va ser una rebel·lió 

contra el poder del bisbe de Vic per sobre de la 

ciutadania manresana que l’únic que reclamava 

era aigua. Si ens llegim els pregons dels darrers 

cinquanta anys, hi trobarem aquest esperit lligat 

al moment històric i polític social. 

però, si busquem pregoneres al segle XX, no-

més en trobem tres. Des que es té constància 

el 1812 dels administradors fins al 1968, quan 

hi apareixen les primeres dones, van passar 156 

anys i n’haurien de passar uns quants més fins 

que el 1984 Marta Serchs, assistent social, va 

ser la representant de Creu roja de Manresa, 

que n’eren els administradors, per fer el pregó 

institucional. Va ser la primera dona a fer-ho en 

la història de la Festa de la Llum.

Maria Carme Farré va ser pregonera el 1986, 

quan van ser administradors Amics de la Seu de 

Manresa, i Maria Matilde Almendros, locutora 

de ràdio i actriu teatral, ho va ser el 1994, quan 

els administradors van ser ràdio Manresa. La 

desapareguda artista, actualment manresana 

il·lustre, va parlar de la seva ciutat, la Ciutat de 

la Llum “que no te rés a veure amb cap em-

presa d’electricitat”, va dir, “sinó amb la llum 

misteriosa que va venir des de Montserrat”. I hi 

va afegir: “Fixeu-vos que jo vaig viure al carrer 

de la Llum fins que em vaig casar” i va acabar, 

abans de recitar l’Hostal de la Glòria, dient que 

“Manresa és el cor de Catalunya, no cal ser una 

ciutat gran, per a ser una gran ciutat”.

Aquestes tres grans dones van trencar el mot-

lle que marcava que només els homes podien 

ser qui encetaven la festa. No sabem si va ser 

perquè no es volia que fos una dona qui co-

mencés la festa, perquè no ho veien amb bons 

ulls, perquè cap entitat s’hi va veure amb cor 

o perquè no se’ls va passar pel cap. El cert és 

que, en aquest cas, Creu roja de Manresa en va 

ser pionera. No l’han seguit gaires entitats fins 

ara, però el punt de vista femení també ha posat 

“llum a la Llum”. ●

La locutora i actriu M. Matilde Almendros M. Carmen Farré, investigadora cultural
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L
’any 2022 es va dedicar a Maria Matilde Almen-

dros, dona emprenedora, mestressa de la paraula, 

actriu i present, des del 10 d’octubre, a la Galeria  

 de Manresans i Manresanes Il·lustres de l’Ajunta-

ment de la ciutat que ella tant apreciava. 

Aquesta estima la va fer, especialment palesa, en el seu 

pregó de la Festa de la Llum de 1994, amb aquestes 

paraules: “Estic contenta de ser un petit batec d’aquest 

gran cor de Catalunya. No cal ser una ciutat gran per ser 

una gran ciutat”.

El pregó, discurs “literari” que es pronuncia com a crida a 

la participació, sol ser l’acte que inicia la celebració d’una 

festa popular important i arrelada.

Va ser per la Llum de 2012, en què l’Associació de fami-

liars de malalts d’Alzheimer i altres demències del Bages, 

Berguedà i Solsonès en van ser administradors que, des 

de l’Associació Misteriosa Llum, amb motiu de l’expo-

sició “Llum, aigua i festa - Un misteri de més de 600 

anys a Manresa”, es va iniciar una recerca exhaustiva de 

documentació, amb l’esperit de fer-ne un seguiment i 

ampliar-ne el coneixement. Es van recuperar i penjar a la 

pàgina web de la Festa de la Llum (www.festadelallum.

cat) tots els pregons editats des de l’any 1976.

És curiós que, anteriorment a aquesta data, s’emetien 

per Ràdio Manresa. En assabentar-nos que, l’any 1967, 

l’havia pronunciat el Sr. Xavier Sitjes i Molins, vam poder 

contactar amb ell i ens va proporcionar el text que havia 

guardat i que podeu llegir a l’enllaç abans esmentat.

Feta aquesta introducció al tema, volem fer una obser-

vació d’interès. Ens hem fixat que els pregons eren nor-

malment exposats per homes. La primera dona a la qual 

se li va oferir va ser Marta Serch i Valls, el 1984, quan els 

administradors de la festa eren l’Assemblea Local de la 

Creu Roja. La segona, M. Carme Farré i Sanpera, el 1986 

i, com a administradors de la Festa, els Amics de la Seu. 

La tercera, el 1994, M. Matilde Almendros a qui ja hem 

esmentat al principi de l’article, quan els administradors 

eren ràdio Club Manresa. I al segle XX, no n’hi ha més!

Al segle XXI, d’entrada, ja en podem donar més noms:

· Sor Lucía Caram i Padilla (2007),

· Paqui Santasusana i Robert (2015),

· Anna Carranza i Esteve (2018),

· Carlota Riera i Claret (2020),

· Sònia Guedan i Carrió, junt amb robert Guilanyà i Jané 

(2022).

En qui em vull centrar ara, però, és en la manresana Mar-

ta Serch i Valls. Mestra i assistent social, va formar part 

de l’equip directiu de l’Escola de Formació Social Torras 

i Bages. Va treballar a l’Institut Lluís de Peguera amb de-

pendència de l’Associació de pares i mares de l’alumnat, 

fent-se càrrec d’una oficina, de nova creació, per atendre 

professionalment totes les problemàtiques i oferir orien-

tació a l’alumnat i les famílies. També va participar en 

grups i equips de Càritas, i en el Consell Economicosocial.

El 1973 va traslladar-se a l’Aragó i va començar a treba-

llar a l’Administració. Es va dedicar a la planificació dels 

serveis socials tenint en compte els recursos socials, eco-

nòmics i de personal de la població. També va treballar 

en l’acció social i en la prevenció de riscos laborals del 

personal de l’Administració de la Diputació General de 

l’Aragó. Ha estat professora associada a la Universitat de 

Saragossa i ha format part de l’equip que, a escala nacio-

nal, va redactar el Codi Deontològic del Treball Social. Té 

treballs i publicacions sobre aquests temes i va escriure 

un dels capítols del llibre l’Escola de Formació Social Tor-

ras i Bages. La voluntat de fer país. Manresa 1959-1979.

La formació i la feina de Marta Serch i Valls, en l’entorn 

social i atès que l’Assemblea Local de Creu roja tam-

bé s’orientava vers aquest àmbit, més que en el tema 

sanitari, van encaminar a encomanar-li fer el pregó de 

la Llum. El lema proposat, “Convivència, reconciliació i 

pau”, el va saber desenvolupar amb un seguit de con-

tinguts relacionats amb els drets humans, el voluntariat i 

la política social que, segons les seves paraules, havia de 

ser adequada a les necessitats, per tal de donar respostes 

institucionals encertades, coordinades i capaces d’oferir 

solucions.

Us en recomano la lectura i en comprovareu l’actualitat 

(http://www.festadelallum.cat/web/docs/prego_1984.pdf). 

Agraeixo haver pogut contactar amb aquesta primera 

pregonera, a través d’una reconeguda persona de l’àm-

bit del treball social i que m’ha permès parlar-hi, d’una 

manera molt propera, malgrat la distància i que espero 

poder saludar en la propera Trobada de Manresans Fo-

rans d’enguany. ●

Antònia M. Gorgas Bargay
Presidenta de l’Associació 
Misteriosa Llum
(2010-2014)

Pregó en veu de dona
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l
a santpedorenca Anaïs Vila es va formar 

com a música a l’Escola de Música Muni-

cipal de Santpedor durant la seva infante-

sa i adolescència. Va rebre classes de cant 

clàssic de Núria Checa, de cant modern de Gem-

ma Abrié, Errol Woisky, Isabel de Llanos i rubén 

Fernàndez, i de tècnica vocal d’Elisabeth Castro i 

Mariona Castillo. Va estudiar un any de comèdia 

musical a l’escola Coco Comín de Barcelona i dos 

anys de jazz i música moderna al Taller de Músics 

de Barcelona. El 2016 i 2017 va estudiar el Founda-

tion Certificate in Pop Music & Music Technology 

en l’especialitat de songwriting al Liverpool Insti-

tute for performing Arts, l’escola d’arts fundada 

per paul McCartney a Anglaterra. 

Anaïs Vila ha estat finalista dels premis Descober-

ta i dels Enderrock com a artista revelació i millor 

cançó d’autor per “Entre els dits”. 

També forma part dels grups Wom’s Collective i 

HESSE, i posa la veu al duet Homenatge a Llach 

i a la performance de música i dansa Existència 

paral·lela amb Mateu peramiquel.

quan entra la música a la teva vida?
De ben petita. Crec que el primer que vaig fer 

va ser cant coral als cinc anys a l’Escola riu d’Or 

de Santpedor i als sis ja era a l’escola de música 

del poble. La meva tieta em feia de cangur i era 

clarinetista. No ho recordo gaire, però sempre hi 

ha hagut tradició musical a casa. Els meus pares 

sempre han cantat a la coral Escriny. Sempre hem 

escoltat música i consumit cultura. He vist molta 

música, molt teatre i molt de cinema. Però mai en-

focat al món professional.

Hi ha un moment en què vas a l’escola de 
música.
Sí, hi vaig fer els estudis reglats. Vaig començar 

amb piano i als nou anys els reis d’Orient em van 

portar una guitarra. Al moment de decidir si ana-

va al Conservatori o no, vaig començar a agafar 

la guitarra elèctrica, cant clàssic, cant modern i 

vaig continuar formant-me. Als setze anys vaig co-

mençar a cantar amb una amiga, la Sandra, fent 

versions, i als divuit amb més grups. però també 

Anaïs Vila
Cantautora 

“Sempre he fet el que he 
volgut en aquell moment” 

Per Eli Pagan
Fotos: Anaïs Vila
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///  Amb el temps he evolucionat i madurat 
com a persona i com a música. És un privilegi 

ser cantautora i compositora /// 

vaig estudiar periodisme, perquè no em plantejava 

que seria professional de la música. La vida m’hi 

va anar portant.

la música no l’has deixada mai.
Hi havia èpoques en què recordo que els estudis 

musicals eren durs. Em provocaven tensió, tenien 

una gran exigència. A vegades, em volia rendir, 

però sempre hi tornava. Els he fet perquè m’ha 

vingut de gust. I triant-ho molt, he pogut fer la 

música que vull.

i el pas del piano a la guitarra?
Va ser en una època en què era petita. Ara que 

faig classes de música m’adono que dels sis als vuit 

anys ets petita en anatomia i estudiar un instru-

ment és millor a partir dels nou anys. No va ser per 

a mi cap canvi traumàtic, va ser natural.

ets periodista…
Les arts escèniques m’encanten. En un moment, 

al batxillerat, vaig plantejar-me anar a l’Institut 

del Teatre, però no m’hi veia prou preparada. Era 

bona estudiant i les bones notes et porten a po-

der entrar en moltes carreres. Ara hi ha un gran 

ventall, però una carrera com periodisme m’atreia. 

M’encanta escriure i he tingut facilitat per a la co-

municació. Fer exposicions orals m’encantava, per 

tant, va ser un pas natural. També m’agrada molt 

estudiar i pots fer una mica de tot: economia, his-

tòria… M’ho vaig passar molt bé.

i quan acabes la carrera?
Moment de crisi. Any 2008, quan s’acomiadaven 

periodistes a tort i a dret. En acabar, volia cobrir 

l’estiu a un diari però, com que m’havia apuntat 

a un curs intensiu de cançons de Hollywood, em 

vaig decantar per això. Va ser un moment de can-

vi. Havia viscut a Santpedor durant tota la carrera, 

però, al final, vaig anar a viure a Barcelona i volia 

fer arts escèniques. He treballat de tot, però he 

fet de periodista a ràdio Santpedor en diverses 

col·laboracions.

quan dius: “Vull dedicar-me a la música”?
Quan ho decideixo és quan veig que puc gravar 

un disc amb temes propis. però, com que sempre 

he tocat de peus a terra, pensava que no podia 

viure de la música i que combinar feines de músic i 

periodista és complicadíssim. Vaig començar a fer 

classes de veu i cor. No tenia formació de com s’ha 

de fer, però ho coneixia de tota la vida. Fer classes 

m’ha donat l’estabilitat que em dona flexibilitat a 

l’hora d’actuar i compondre. 

el primer disc el 2015. què va suposar?
Jo feia cançons per a mi, no em plantejava ense-

nyar-les a ningú. Però, a mesura que les deixava 

escoltar, una persona em va dir, això està molt bé 

per ser el primer cop. Per què no et decideixes a 

gravar-ho? I vaig pensar: per què no? Havia gua-

nyat diners amb grups amb els quals fèiem versi-

ons. De cop, el concepte canvia. Estàs començant 

de nou. Qui m’escoltaria? Quina sortida hi havia?

Va anar bé?
N’estic contenta. He fet camí, he evolucionat. I 

sempre he fet el que he volgut en aquell moment. 

Mai he escrit una cançó perquè fos un èxit, perquè 

em punxessin a les ràdios. Tinc aquesta tranquil·li-

tat de ser honesta amb el que faig, i seguir-ho sent. 

I això em dona molta tranquil·litat. És un camí petit 

i m’agradaria arribar a més gent i s’obren més por-

tes. Però és que la indústria musical és molt perver-

sa. pot ser molt bonic i molt pervers.

ets de disc sencer?
Necessito dir coses de manera àmplia amb diver-

ses cançons, però mai m’he forçat. Ningú em diu 

quan he de publicar. El que trec és honest. porto 

tres discos de llarga durada meus. 

del primer al tercer disc què has canviat?
Han canviat moltes coses. Jo he evolucionat i ma-

durat com a persona i com a música. Amb el pri-

mer ja vaig veure que havia de millorar la tècnica 

de composició i les mancances que tenia. I dir-

me a mi mateixa, soc cantautora i compositora. 

Creure que ho estava fent tampoc era tan fàcil. 

Mai havia tingut la pretensió de fer un disc. To-

tes les cançons són anteriors a prendre la decisió 

de publicar. No tenia experiència i vaig ensenyar 

a músics que coneixia, estimava i amb qui havia 

participat en projectes les meves cançons i d’aquí 

el primer disc. poca preproducció i pocs arranja-

ments. Del primer al segon disc me’n vaig anar 

a estudiar a Liverpool per aprendre tècniques de 

composició. Vaig decidir que volia ser cantant de 

jazz.

en vas gaudir?
Va ser un privilegi. Tenia clar que ho havia de fer. 

Un curs de producció i allà va néixer el segon disc. 

Ja tenia clar que volia una bona producció de ro-

ger rodés, però no tenia clar de fer-ho jo. Va ser 

un disc d’estudi. pel que fa al so, té més coherèn-

cia. Van ser escrites en poc temps.

el tercer neix just a l’inici de la pandèmia…
Mostra una gran evolució amb molta preproduc-

ció i molt més sintentitzador, també la guitarra 

elèctrica és l’instrument principal amb molta so-

noritat i molt conceptual. Més crítica social, no 

parlo tant d’amor i desamor com en els altres dos 

discos i l’anàlisi d’on vivim és important. Tot ple-

gat fa que estiguem dos anys entre composició, 

preproducció i surt el disc. El dia abans de pre-

sentar-lo oficialment al Teatre Kursaal de Manresa 

tanquen teatres per la covid-19.

Canvi de l’amor per la crítica social, com ha 
anat això?
Deixo de mirar-me el melic perquè la vida són mol-

tes més coses que qui tens al costat. pots seguir 

patint per amors, desamors i ruptures, jo escric 

“Contradiccions”. Considero que la vida són mol-

tes altres coses.

escrius cançons habitualment?
És una constant a la meva vida. Hi ha èpoques 

en què menys i en funció del que m’ho permet la 

meva vida diària. Aquest estiu no tenia prou mate-

rial per entrar a gravar a l’estudi. No ho tenia prou 

clar. Ho he allargat i la idea és poder treure disc la 

tardor de 2023, però no em poso cap pressió. Una 

mica només perquè no tenir objectiu fa que ho va-

gis deixant. Hi ha molta gent al voltant que fa que 

pugui treure un disc, per tant, cal tenir objectius 

per coordinar-la. Si no és així, es podria allargar 

eternament. Si trec un quart disc, vull estar-ne to-

talment convençuda. ●
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A
ctualment a Catalunya hi ha més de 

800 fosses comunes, algunes de com-

pletament identificades i d’altres de 

probables. En total, hi hauria uns vint 

mil difunts, morts durant la Guerra Civil o el fran-

quisme. 

El Departament de Justícia de la Generalitat 

de Catalunya està impulsant la campanya de 

conscienciació “Tancar el dol”, dirigida a totes 

aquelles persones que vulguin buscar algun 

familiar desaparegut durant la Guerra Civil o 

el franquisme. L’objectiu és que els ciutadans 

inscriguin els familiars no localitzats al Cens 

de persones desaparegudes i facilitin mostres 

d’ADN per incloure-les al programa d’identifi-

cació genètica. De moment, hi ha 2.774 perfils 

genètics i s’han identificat des del 2016 només 

18 víctimes de la Guerra Civil i el franquisme en-

terrades en fosses.

El Govern ha anunciat que duplicarà el pressu-

post per a actuacions en fosses de la Guerra Ci-

vil i el franquisme durant els pròxims tres anys. 

El Departament de Justícia té previst destinar-hi 

més de 4.494.000 euros. 

El Bages té quatre fosses comunes
A la comarca del Bages es coneixen quatre fos-

ses comunes: a Manresa, a Sant Mateu de Bages, 

dues a Castellnou de Bages i una de probable a 

Per Eli Pagan
Foto: ACn (Fosses de Vilanova de Meià)

Morts sense sepultura  
i escampats per alguna
de les 800 fosses comunes
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Sant Joan de Vilatorrada. Hores d’ara encara molts 

familiars, alguns ja la tercera generació, continuen 

buscant els seus familiars. 

La família Fàbrega de Súria busca el seu avi 

Lluís. Va morir a la zona de Can Massana. Un 

dels seus nets és l’historiador Albert Fàbrega. 

“Quan van entrar les tropes franquistes a Sú-

ria el meu avi va ser un dels detinguts, se’ls va 

fer el que es diu un paseo”, explica Fàbrega, 

“se’ls van emportar a la presó de Manresa per 

tal de ser jutjats després, però a la nit se’ls van 

endur amb l’excusa que els portaven a la presó 

Model. però no hi van arribar mai. Van ser as-

sassinats a la zona de Can Massana”. Un, però, 

va sobreviure i va ser el que va poder explicar 

la història. “Semblava bastant clar” on devien 

ser els cossos de Lluís Fàbrega i dels altres de-

tinguts. El problema, però, explica Albert Fà-

brega, és que l’any 1946, “just en aquell punt 

la carretera de Can Massana es va adreçar”. 

Durant aquestes obres s’hi van trobar restes 

òssies. L’historiador surienc explica que en fer 

aquesta troballa es van haver de parar els tre-

balls que s’hi feien, es va avisar la Guàrdia Civil, 

que “va fer marxar” tots els qui hi treballaven. 

I a partir d’aquí ja no saben res més del que va 

passar amb aquestes restes. Albert Fàbrega és 

de l’opinió que els ossos van quedar soterrats 

a la zona de la carretera. S’han fet, però, dues 

intervencions a la zona, una el 2006 i l’altra 

entre finals del 2016 i començaments del 2017, 

però sense resultats. 

També continua la recerca que des de fa molts 

anys porta a terme la família Malagarriga de 

l’Ametlla de Merola. Ells busquen el seu tiet mort 

al front del Segre. Guillem Malagarriga (Cardona, 

1916) hauria desaparegut pels volts de Nadal de 

l’any 38 al municipi de la Granadella (Garrigues). 

“En aquelles dates, prop de Nadal, va haver-hi 

intensos bombardejos de l’aviació alemanya al 

front del Segre. El meu oncle tenia 22 anys”, diu 

el seu nebot, Marc Antoni Malagarriga. 

Guillem Malagarriga va ser inscrit al Cens únic 

de desapareguts de la Guerra Civil i el fran-

quisme, de la Generalitat, el febrer de 2005. Fou 

inscrit al registre de Desaparicions Forçades o 

Involuntàries de Nacions Unides l’agost de 2013. 

Marc Antoni Malagarriga explica que la família 

ha fet gestions a tots nivells per tal que l’Admi-

nistració catalana, “responsable subsidiària de 

l’Estat espanyol”, doni compliment als precep-

tes del dret internacional que “protegeixen les 

víctimes i els seus familiars, tant per accelerar 

les exhumacions com per exigir rigor en els pro-

tocols d’identificació”. La família també ha estat 

la principal impulsora de Banc d’ADN dels des-

apareguts 1936-1977 amb el Laboratori de Ge-

nètica Forense de la Facultat de Medicina de la 

Universitat de Barcelona. “Quan la meva família 

va fer la primera donació d’ADN el 3 de juny de 

2011, amb quatre testimonis genètics, vam obrir 

el compte de Twitter @OnEtsOncleGuillem? per 

documentar tota la feina que seguim fent des 

d’aleshores”, explica Marc Antoni. 

Malagarriga diu que fa molts anys que “piquen 

pedra” sobre aquest tema. Explica que “ens 

hem mogut a tot nivell: local, del govern cata-

là, estatal, i també a escala internacional, amb 

la querella Argentina, una denúncia al govern 

de la Generalitat pel tema de les exhumacions”. 

Marc Antoni Malagarriga diu que es tracta d’un 

tema que s’ha de posar “en el context de el dret 

internacional”. 

Margarita Santmiquel busca el seu avi, Llorenç 

Santmiquel, mort a Prats de Lluçanès l’any 1939. 

Ell no era soldat, feia fortificacions. La recerca ja 

va començar quan el seu pare, l’Agustí, era viu.  

Agustí Santmiquel va perdre el seu pare quan no-

més tenia deu anys. Durant la Guerra Civil, la po-

blació del Lluçanès va quedar a la rereguarda i va 

rebre un gran nombre de refugiats. El Llorenç i un 

amic es van amagar a prats. L’amic va poder tornar 

a Navàs, però ell no. Una carta escrita per Llorenç 

Santmiquel, i trobada al lloc on van ser assassinats 

els que es refugiaven en aquest municipi del Lluça-

nès, els va donar la pista d’on va morir. Una carta 

que la família guarda com un tresor i que anava 

dirigida a la seva dona, Maria puigbó. La família 

va fer el procés d’extracció d’ADN d’Agustí Sant-

miquel per tal de poder identificar-ne les restes. El 

pare de la Margarita, l’Agustí, però, va morir sense 

saber on era enterrat exactament el seu pare.

Prova pilot a Prats de Lluçanès  
L’any 2004 la Generalitat de Catalunya va triar una 

fossa del terme de prats de Lluçanès per fer una 

Lluís Fàbrega
Súria

Llorenç Santmiquel
prats de Lluçanès

Guillem Malagarriga
Ametlla de Merola
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exhumació com a prova pilot del Govern català. 

La fossa es localitzava al Mas puigvistós. S’hi van 

exhumar set restes, sis soldats republicans; les al-

tres eren d’un civil que va poder ser identificat. 

Les restes dels sis soldats no identificats van ser 

inhumades al cementiri de prats. El doctor i antro-

pòleg Lluís Guerrero va ser l’encarregat d’exhumar 

la fossa. Tot el procés es va fer sota la llei “estric-

ta de secrets oficials”. Es va fer, explica Guerrero, 

aprofitant que eren festes a prats de Lluçanès, per 

tal que les excavacions “passessin totalment des-

apercebudes”. 

L’única referència que hi havia era la d’una veïna 

de prats que deia que en aquella zona hi havia 

enterrat el seu germà, en Claudi. Cada any aques-

ta veïna anava a resar a puigvistós, concretament 

al peu d’un ametller. Al peu de l’ametller, però, 

explica Guerrero, “no hi havia res”. Llavors es va 

començar a fer una excavació en extensió. “Vam 

trobar les restes vuit o deu metres més enllà de 

l’arbre”, diu Guerrero. En aquesta fossa s’hi van 

trobar set cossos, i un era el de Claudi Arnó. El 

Claudi tenia 33 anys i era l’únic civil, la resta eren 

soldats. S’havia aixoplugat al Mas de Puigvistós i 

allà va morir. Van ser assassinats amb “ensenya-

ment”. El doctor Guerrero explica que mentre feia 

l’informe de com van morir va quedar completa-

ment “esborronat”, destaca que “els van torturar 

d’una manera terrible”. Els van anar matant a tots 

progressivament, no de cop, alguns van rebre 

“trets de gràcia” i finalment els van “colgar” a la 

zona. 

A prats de Lluçanès és on va morir Llorenç Sant-

miquel, l’avi de la Margarita. Ningú, però, va infor-

mar la seva família que s’havia exhumat aquesta 

fossa. Va ser la mateixa Margarita, en veure la 

notícia a la premsa, qui va haver de demanar in-

formacions. Llorenç Santmiquel, però, no va morir 

a puigvistós sinó a la zona de Sant Sebastià. En 

aquest espai l’any 1939 també s’hi van produir 

combats importants entre republicans i franquis-

tes. I gràcies als testimonis orals s’ha conegut el 

lloc on van ser enterrats. L’any 2017, la Generalitat 

va fer prospeccions geofísiques i 13 sondejos en 

una àrea molt concreta, de 200 m2, de la zona de 

Sant Sebastià (que és molt àmplia). Els moviments 

de terra, però, en aquests espais durant anys va 

provocar que les restes trobades no estiguessin 

en bon estat. Concretament, aquí es van poder  

desenterrar unes catorze persones. L’avi de la 

Margarita, però, en Llorenç, no es trobava entre 

les restes trobades. La recerca, doncs, continua. 

Els familiars demanen celeritat 
i voluntat  

Les famílies dels desapareguts demanen voluntat 

a la Generalitat. Creuen que no és només un tema 

de diners sinó d’interès. per a Marc Antoni Mala-

garriga fa falta “denunciar” tots els incompliments 

que hi ha hagut amb relació a aquest tema per 

part de les administracions i el govern català. En 

aquest sentit, el doctor Lluís Guerrero destaca que 

el temps juga “absolutament” en contra. Tenint en 

compte que han desaparegut jaciments arqueo- 

lògics, també hauran desaparegut fosses, explica 

Guerrero. Unes fosses comunes que no surten a 

les cartes arqueològiques, explica Marc Antoni 

Malagarriga. Les obres sí que respecten aquestes 

cartes. A Catalunya es fan cada any una mitjana 

de 1.500 intervencions arqueològiques, i de tots 

els períodes històrics. “És a dir”, diu Malagarriga, 

“Catalunya té potencial arqueològic per exhumar 

aquestes 800 fosses en deu anys, però, és clar, 

s’hauria d’aplicar una moratòria arqueològica”. I hi 

afegeix: “Però, és clar, algú hauria dir que aques-

tes excavacions es dediquin a exhumar fosses de la 

Guerra Civil”. “Si no fem això”, explica Malagarri-

ga, “correm el risc de convertir-nos en turisme i en 

patrimoni, que és el que està passant”. 

Albert Fàbrega reconeix que en els darrers anys 

sí que s’ha activat el tema de la recerca d’aques-

tes fosses. L’historiador surienc, però, assenyala 

que els familiars que en són les víctimes no po-

den estar “gens satisfets”. Fàbrega és de l’opinió 

que amb les fosses i la seva exhumació hi ha un 

altre problema i és que “no dona vots”. Margari-

ta Santmartí creu que, malgrat haver passat tants 

anys després de la Guerra Civil, encara hi ha mas-

sa interessos en joc i que és un tema molt gran i 

complicat. ●
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Eduard Estivill, 
el metge de la son

Per Eli Pagan
Fotos: Eduard Estivill V  

a ser membre de l’escoltisme a l’Agru-

pament Escolta Santa Agnès del barri 

de Sant Gervasi. L’any 1967, al final dels 

estudis secundaris, va marxar durant un 

any als Estats Units, on entrà en contacte amb el 

moviment hippy i la música folk. En tornar a Barce-

lona, va començar a adaptar cançons nord-ameri-

canes al català i van formar el duet Joan i Eduard 

amb el seu amic Joan Boix i, posteriorment, amb 

Amadeu Bernadet, el grup Falsterbo 3, i es van in-

corporar al Grup de Folk. 

Va estudiar Medicina a la Universitat de Barcelona i 

es va llicenciar en Medicina i Cirurgia. Té l’especiali-

tat en Neurofisiologia, Clínica i pediatria i és especi-

alista europeu en medicina del son. És el director de 

la Clínica del Son Estivill, de l’Institut Quiron-Dexeus 

de Barcelona i de l’Hospital General de Catalunya. 

L’any 1989 inicia l’etapa més decisiva de la seva car-

rera professional, formant la Unitat d’Alteracions 

del Son, a l’Institut Dexeus de Barcelona. La unitat 

esdevé capdavantera en el tractament de les malal-

ties del son i és reconeguda per les seves aporta-

cions científiques i divulgatives sobre aquesta ma-

tèria. És autor de nombroses publicacions, més de 

dues-centes en revistes científiques, així com de 

llibres per al gran públic, entre els quals destaquen 

Duérmete niño, amb més de tres milions d’exem-

plars venuts en vint-i-dos idiomes, i que ha ajudat 

milers de nens a dormir bé. 

Volia ser metge de petit?
No, volia ser taxista. Una feina que es feia asse-

gut i això ho veia tranquil. Mai havia volgut ser 

metge. Ningú a la família ho havia sigut ni crec 
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que jo en tingués vocació. Als disset anys, la meva 

mare em va aconseguir una beca per anar als Es-

tats Units. Em va tocar viure a casa d’un metge. 

Allà vaig formar part d’un grup d’escoltes. Fèiem 

acció solidària amb un grup amb paràlisi cerebral. 

Em va sensibilitzar a fer neuropediatria. També et 

confessaré que em vaig enamorar d’una america-

na i, en tornar a casa, només volia tornar a marxar 

als Estats Units. Volia fer una carrera ràpida i fàcil 

i resulta que amb Medicina encara ara estic estu-

diant. Una de les proves que es fa en neurofisio-

logia són els electroencefalogrames. En feia molts 

a infants discapacitats. per fer la prova, cal que 

els infants estiguin adormits i això em va portar a 

l’univers del son. potser la millor vocació que he 

tingut ha estat la música.

què estudien la neurofisiologia i neuropedia- 
tria?
Per ser neuropediatre, l’especialitat no existeix. Cal 

que siguis primer pediatre i després especialitzar-te 

en neurofisiologia. proves funcionals del sistema 

nerviós, electromiografies, electroencefalogrames, 

etc. Vaig treballar vuit anys al Vall d’Hebron. Estu-

diava infants molt petitons que patien convulsions. 

Després, vaig anar a l’Hospital de Sant Joan de Déu 

amb el Dr. Sanmartí, a la Direcció del Departament 

d’Epilèpsia i Son. Vaig aprendre molt. Va ser la 

meva escola de vida i medicina. Va sorgir l’oportu-

nitat d’anar als Estats Units, a Detroit, per especia-

litzar-me en el tema del son. Al Henry Ford Hospital 

em vaig treure l’especialitat de medicina del son.

i a partir d’aquí?
Ajudar els que ronquen, els que no dormen, els 

nens, tots els qui tenen problemes. Estem parlant 

de l’any 1988, i en tornar començo amb la Primera 

Unitat de Son, que no existia. Hi havia pneumòlegs 

que estudiaven gent que roncava. Els psiquiatres 

ajudaven els que no dormien, però no existia l’es-

pecialitat. D’això en fa 34 anys. El primer mes no-

més vaig visitar sis persones. Ara portem seixanta 

mil pacients amb quatre unitats de son.

quines són les patologies relacionades amb 
el son?
Tres grans grups: els que no dormen, els que dor-

men massa i els que no deixen dormir. No dormir 

pot ser per quaranta causes diferents, símptomes 

d’insomni amb una causa que ho provoca, gent 

que s’adorm desperta, que li costa… El que sempre 

fem és fer una història clínica, buscar-ne la causa 

i donar un tractament per a la causa. Hi ha qui té 

atacs de son, també té una causa, potser narco-

lèpsia, o tens son durant el dia, perquè anem curts 

de son. Anem molt tard a dormir i ens llevem d’ho-

ra. Canvis d’horari. I els que no deixen dormir… 

somnàmbuls, roncadors, qui dona cops de peu, 

els que criden… El que és curiós és que hi ha nens 

roncadors.

nens?
Sí, tenen amígdales molt grosses. El problema del 

ronc és el pas per la canonada (nas, paladar, gola) 

que omple una ampolla. Quan estem desperts pas-

sa sense soroll, però, de nit, la canonada queda un 

xic tapada. Per això, cal operar les amígdales.

S’identifiquen les causes de no dormir?
Hi ha gent que mou les cames, però que, en estar 

quiets, noten un formigueig i no poden parar. Els 

costa dormir perquè es mouen. Triguen a ador-

mir-se i fan sotragades amb les cames. És una ma-

laltia: la síndrome de cames neguitoses. La causa 

no és un mal dormir, sinó les cames. Un medica-

ment ho arregla. Com sempre, cal trobar la causa.

el son no es recupera?
No. per entendre les hores cal saber l’edat. El son 

és un taller de recuperació. El cervell segueix actiu i 

fa bàsicament una funció de reparació física i en un 

altre graó SEM fem la recuperació intel·lectual, ho 

guardem, consolidem la memòria i ho recordem. 

D’aquí el saber popular “consulta-ho amb el coixí”. 

El son és un taller.

Per tant, quantes hores cal dormir?
Un nen de tres anys molt mogut i que aprèn molt 

necessita que el seu taller duri 11 hores. Un adoles-

cent en necessita 9 i cap adolescent ho fa perquè 

hi ha moltes pantalles per mirar, molts tik tok. Els 

adults, 8 hores i alguns només 6 hores, sempre. 

Una persona de més de 65 anys no es mou gaire, 

no aprèn tant i ha de dormir 6 hores, però amb 

alguna becaina durant el dia. Un son més artificial. 

Anem sempre curts de son i l’endemà no rendim 

prou. Hi ha uns estudis amb atletes que demostren 

que per millorar cal menjar millor i dormir millor. No 

ho fa ningú. No es dona valor a dormir.

què és la Fundació estivill Son?
Se’n cuida la meva filla. Treballem amb la recer-

ca d’atletes d’elit. Que han pujat a l’Everest, que 

corren ultramaratons, al Dakar… No hi donaven 

importància, a dormir. Quan ho treballes estudi-

ant-ne els ritmes biològics, quan és millor dormir 

o entrenar, milloren un 10 % el seu rendiment. Ho 

guanyen tot!

Has escrit un gran nombre de llibres…
Ho vaig aprendre als Estats Units. Un metge no ha 

de ser només un bon científic, cal saber-ho explicar. 

Els metges fem servir un llenguatge críptic i això no 

ens apropa a la gent. L’obligació d’un metge és ex-

plicar la ciència de manera fàcil. Tot el que he escrit 

està basat en la ciència. No dono opinions, explico 

el que la ciència m’ha ajudat a entendre. He escrit 

més de trenta llibres sobre el son, perquè tot el que 

l’envolta és molt ampli i complex.

i el gran èxit Duérmete niño…
Vaig aprendre a Detroit, al costat del Dr. richard 

Cerver, com ensenyar a dormir els nens que tenien 

mals hàbits. 

Un mètode amb detractors?
Només a Internet. Té el suport de la Societat Ameri-

cana de Son i de pediatria. Li diuen mètode Estivill 

de manera carinyosa. “Fes un Estivill”. però jo no he 

inventat res. Hi ha guerres comercials des del punt 

de vista de venda de llibres. Si és un llibre científic 

costa molt superar-lo. A les xarxes tothom opina. 

Fa 34 anys ningú parlava del son. Ara, hi ha milers 

d’entrenadors del son. Jo ho respecto. penso que 

tothom ha de fer la seva feina. Mai parlo en contra 

de qui pensa diferent de mi. Deixo que la feina faci 

el que ha de fer.

i les app del son dels rellotges?
És un bon camí però estan experimentant. Estar 

quiet i estar adormit es confon. En un futur serà un 

gran sistema per avaluar el nostre son.

Un metge cantant… que ara deixa la cançó.
Quan tenia sis anys anava a casa l’àvia i recordo 

que després de resar el rosari les meves tietes co-

mençaven a cantar i jo cantava i ballava. Després, 

vaig ser escolta i allà vaig començar a fer el primer 

grup i, més endavant, als Estats Units vaig apren-

dre folk americà… Joan Baez, Bob Dylan, Mama’s 

and the papa’s… En tornar vaig començar a cantar 

amb amics com Pau Riba, Joan Boix… Així, va néi-

xer el grup de folk Falsterbo. Moltes traduccions, 

una de les quals “Puff era un drac màgic”. Fa 54 

anys que la cantem. I en portem 166 de grava-

des. Hem tingut la sort de no viure d’això i sempre 

hem fet les cançons que ens agraden. Ara estem 

amb la gira “Adeu, Puff”. Els nostres catxets són 

assequibles i dedicats a les persones de la nostra 

generació i les properes, perquè formen part de 

les famílies i la tradició popular. 

no ho trobareu a faltar?
Tinc l’avantatge que faig moltes conferències i puc 

seguir trepitjant escenari. Entenc qui vol tornar,  

nosaltres no. La raó econòmica no és el nostre pro-

blema. Per tant, l’única que queda és la història, 

que no és nostàlgia, ho recordaré amb alegria. ●
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El Casal de la Sardana 
homenatja Almendros

Ràdio Manresa i El Galliner van proposar en aquest darrer trimestre de 2022, 

juntament amb el Servei d’Ordenació d’Ensenyaments de règim Especial 

del Departament d’Ensenyament, un repte a l’alumnat de les escoles i dels 

instituts que imparteixen el cicle formatiu de Grau Superior en Tècniques 

d’Actuació Teatral de Catalunya. Es tractava de la recreació, en un vídeo 

de deu minuts, d’una escena de l’obra Terra baixa, d’Àngel Guimerà, de La 

dida, de Frederic Soler pitarra, o de L’hostal de la Glòria, de Josep Maria de 

Sagarra, obres que Maria Matilde Almendros va interpretar centenars de 

vegades en el seu personatge central. 

El 16 de desembre es va emetre el veredicte i els guanyadors són Abel Mo-

nera Puig i Laia Blanca Baldomà, alumnes del CFGS de Tècniques d’Actuació 

Teatral de l’Institut El Castell d’Esparraguera. Van triar una escena del se-

gon acte de Terra baixa, en la qual la protagonista, Marta, explica a Tomàs, 

l’ermità, com va arribar al Mas d’en Sebastià i la dura vida que va patir des 

d’aleshores.

L’emotivitat amb què sobretot l’actriu, la Laia, va mostrar en l’escena i la seva 

expressivitat van fer que el jurat decidís concedir-los el premi.

Els dos alumnes van explicar la dificultat del text però, alhora, tot i que els va 

costar entrar en els personatges, van aconseguir portar-lo a terme.

L’Abel i la Laia podran gaudir de diversos espectacles de la programació del 

Teatre Kursaal de Manresa durant aquest 2023. ●

Dos estudiants d’esparreguera 
guanyen el concurs de teatre

L’exposició que commemora el 

centenari de l’actriu i locutora de 

ràdio Maria Matilde Almendros 

s’ha vist a la Casa de la Sardana de 

Barcelona.

De tothom és conegut l’estret lli-

gam de la manresana amb les 

colles sardanistes, amb els autors 

musicals d’aquesta peça tan nostra 

i la gran difusió que en va fer quan 

treballava a ràdio Nacional d’Es-

panya i ràdio 4. No en va, va ser 

guanyadora del premi Floricel de-

dicat a persones que promouen la 

sardana i el Mestre Moraleda li va 

dedicar l’obra “Les quatre veus”, 

que durant aquest centenari s’ha 

pogut escoltar en aplecs i trobades 

sardanistes.

Al voltant de l’exposició, comissari-

ada per Elvira Altés, es va portar a 

terme una taula rodona moderada 

per la comissària del centenari, pi-

lar Goñi, i en la qual van participar 

qui fou tècnic de ràdio 4, Josep 

Maria Adell; el periodista Enric Fri-

gola, i la locutora de ràdio i actriu 

Maria Dolors Busquets.

Tots van coincidir en la gran pro-

fessionalitat d’Almendros, la seva 

bonhomia i generositat tant en 

ràdio com en teatre. pionera a 

feminitzar la ràdio. El consistori 

manresà va decidir donar-li la ca-

tegoria de manresana il·lustre, i el 

seu retrat es pot veure al Saló de 

plens, a la Galeria de Manresanes i 

Manresans Il·lustres. ● 

La Laia i l’Abel han estat els guanyadors d’aquest concurs teatral a les escoles

enric Frigola, M. Dolors busquets, Josep M. Adell i Pilar Goñi en la inauguració

El Teatre Romea i el Teatre Nacional de 
Catalunya acullen l’exposició d’Almendros
L’exposició del centenari de l’actriu 

i locutora manresana Maria Matilde 

Almendros Carcasona es pot veure 

fins al 9 de febrer al vestíbul del Te-

atre Romea de Barcelona. L’exposi-

ció ha estat comissionada per Elvira 

Altés amb el suport de Conxita Par-

cerissas.

En aquest emblemàtic escenari, Al-

mendros hi va estrenar L’amor viu a 

dispesa, del dramaturg Josep Maria 

de Sagarra, el 1952. Pilar Goñi, co-

missària del Centenari d’Almendros, 

destaca que “ha estat molt bona 

l’acollida rebuda per la direcció del 

Teatre Romea. Josep Maria Pou es 

va mostrar molt interessat i il·lu-

sionat des del primer moment per 

comptar amb aquesta exposició al 

teatre que actualment dirigeix i on 

ara actua. pou em va dir que Almen-

dros era un referent i aplaudia les 

iniciatives portades a terme”. L’ex-

posició al Romea coincideix amb les 

funcions de l’obra El pare que actu-

alment està representada en cata-

là per Josep Maria pou, escrita per 

Florian Zeller i dirigitada per Josep 

Maria Mestres. 

L'exposició viatjarà el 16 de febrer 

al Teatre Nacional de Catalunya els 

dies que es representa Terra Baixa 

d'Àngel Guimerà dirigida per Car-

me porticelli i que va ser una de les 

obres que més havia representant 

Almendros. ●
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Gairebé 100.000 turistes han visitat Cardona i el seu  
Parc Cultural de la Muntanya de Sal, un referent europeu
Cardona va fer l’any passat un total 

de 95.872 visites turístiques, 18.632 

més que l’any anterior, una xifra que 

representa un increment del 24,12 % 

respecte del 2021. Tot i l’augment de 

visitants, la vila ducal encara no ha 

assolit els nivells d’abans de la pandè-

mia, però sí que s’acosta al llindar dels 

100.000 visitants, que es va superar 

per primer cop el 2014. El Parc Cultu-

ral de la Muntanya de la Sal, inclòs en 

el Geoparc de la Catalunya Central, 

continua sent l’espai més visitat.

La pandèmia de la covid-19 va es-

troncar el repunt de visites turístiques 

que la vila ducal estava vivint arran 

de la celebració del Tricentenari de la 

Guerra de Successió, el 2014. Aquest 

va ser l’any de la gran embranzida de 

la proposta turística cardonina, que va 

superar per primera vegada el llindar 

dels 100.000 visitants en el conjunt de 

la seva oferta, que agrupa el parc Cul-

tural de la Muntanya de Sal, el castell i 

el centre històric. A partir d’aleshores, 

Cardona havia viscut una progressió 

ascendent, que va tenir el punt àlgid 

el 2017, que va tancar assolint la xifra 

màxima de visitants en superar els 

130.000.

Aquests nivells s’havien anat consoli-

dant fins al 2019 (127.899 visitants), 

però l’esclat de la pandèmia els va fer 

caure en picat. El 2020, amb els equi-

paments tancats durant uns mesos i 

amb restriccions durant la reobertura, 

l’oferta turística del municipi va acon-

seguir arribar a 42.067 persones. El 

2021 ja es va iniciar la recuperació 

assolint 77.240 visites, que l’any pas-

sat es van veure incrementades un  

24%, i així es van aconseguir els 95.872 

que l’acosten al llindar dels 100.000.

L’any passat les visites a tota l’oferta 

turística de la vila van anar a l’alça. El 

parc Cultural de la Muntanya de Sal 

va rebre durant el 2022, l’any del 25è 

aniversari de l’obertura al públic com 

a recurs turístic, gairebé 63.000 visi-

tants, un 23,45 % més respecte del 

2021. Les visites guiades al Castell de 

Cardona gestionades per la Fundació 

Cardona Històrica també van créixer. 

Concretament, van incrementar un 

19,56 %, amb un total de 24.905 

serveis turístics realitzats. per la seva 

banda, les visites al centre històric de 

la vila, Bé Cultural d’Interès Nacional 

en la categoria de conjunt històric, 

també van augmentar, amb un in-

crement del 30,18 %. En total, 4.000 

persones van fer la visita guiada.

L’augment més significatiu del 2022 

va ser el de les visites de les escoles, 

amb un increment del 70 %. Més de 

4.000 escolars han fet les visites, els 

tallers i les activitats didàctiques que 

ofereixen els serveis educatius de la 

Fundació Cardona Històrica orien-

tades a descobrir i gaudir el valuós 

patrimoni natural, històric i cultural 

de Cardona. Amb tot plegat, el muni-

cipi va recuperant progressivament la 

projecció turística i els nivells de visi-

tants que la pandèmia va torçar.

El parc Cultural de la Muntanya de 

Sal de Cardona va complir 25 anys de 

l’obertura aquest 2022. ●

Castell de Cardona, un dels emblemes de la vila ducal
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Atenció privada o concertada  
amb mútues, associacions, 
institucions i entitats.

Av. Universitària, 8-10 
08242 Manresa 
clinicauniversitaria@umanresa.cat

www.clinicauniversitaria.cat

Demaneu 
cita prèvia al 
93 875 73 10

Clínica Universitària
Especialistes que treballen en equip
per a la teva salut

Fisioteràpia Podologia Logopèdia

FEDAC Manresa explica  
com es pot canviar el món

Sallent reforma l’interior
de la Casa Torres Amat

Un milió d’euros per aixecar 
la nova biblioteca de Súria

L’escola FEDAC de Manresa ha pre-

sentat el projecte d’escola d’aquest 

curs, que porta per títol “Coopera-

tiva del Bé Comú, ODS per canviar 

el món”.

La ciutat de Manresa és una de les 

19 ciutats europees que forma part 

de la xarxa URBACT. El projecte té 

com a base de coneixement els Ob-

jectius de Desenvolupament Soste-

nible com la principal eina per can-

viar el món.

El projecte de l’escola es materialit-

zarà amb la construcció d’un refugi 

climàtic al pati del centre i que estarà 

obert a tot el barri. Una construcció 

en la qual participaran els alumnes 

de totes les etapes.

L’acte ha comptat amb una ponent 

de luxe, la cuinera Carme Ruscalle-

da, que també té molt en compte els 

17 Objectius de Desenvolupament 

Sostenible i, de fet, n’ha fet un menú 

en el seu restaurant Moments.

A la ponència també hi ha participat 

el regidor pol Huguet i la directora 

d’aquesta publicació, pilar Goñi, en-

tre d’altres. ●

L’Ajuntament de Sallent ha comple-

tat la reforma del pati interior de la 

Casa Torres Amat. Una intervenció 

que suposa guanyar un nou espai en 

la rehabilitació progressiva d’aquest 

edifici emblemàtic, que ja va fer un 

gran pas endavant amb l’obertura, 

el maig passat, d’una àrea museïtza-

da dedicada al passat tèxtil.

Es tracta d’un espai situat just al cen-

tre d’aquest edifici i que comunica 

el centre explicatiu i museïtzat estre-

nat fa mig any amb la part noble de 

la casa. Fins ara, aquest espai no es 

podia utilitzar a causa dels proble-

mes estructurals i de salubritat que 

patia, però amb aquesta interven-

ció es converteix en un lloc de pas 

i de nexe entre ambdós espais, per 

la qual cosa es podrà recórrer a peu 

quan es facin les visites turístiques.

El principal problema del pati era el 

terrat de la planta noble, ja que una 

part de la volta havia cedit i les es-

tructures de suport estaven en mal 

estat de conservació. Aquesta actu-

ació té el suport del Departament de 

Cultura de la Generalitat.

El fil conductor del centre d’inter-

pretació és l’evolució industrial al 

municipi, i a la primera fase que es 

va obrir al maig se n’expliquen els 

inicis amb la posada en marxa al po-

ble del primer teler mecànic de tot 

l’Estat espanyol, la qual cosa marca 

l’arribada de la revolució industrial a 

Catalunya. L’artífex en va ser Anton 

Torres Amat, que en aquesta histò-

ria comparteix protagonisme amb el 

seu germà, el bisbe Fèlix.

Tot plegat s’explica a través d’un 

muntatge escenogràfic en què es 

projecten diversos episodis del vi-

atge que va fer Anton Torres fins a 

Londres per portar aquest teler fins 

a Sallent.

El projecte inclou elements i espais 

singulars de l’antic recinte fabril i de 

la casa, des de la zona de la turbina 

al soterrani o la fàbrica. ●

El Departament de Cultura de la Ge-

neralitat de Catalunya ha resolt ator-

gar a l’Ajuntament de Súria una sub-

venció de més d’un milió d’euros per 

a la construcció de la nova biblioteca 

pública en el solar de l’antic cinema 

Califòrnia, condicionada al com-

promís que la construcció d’aquest 

equipament s’hagi completat el se-

tembre de 2025.

L’alcalde, Albert Coberó, va informar 

sobre l’atorgament d’aquesta sub-

venció en la darrera sessió ordinària 

del ple municipal, que va tenir lloc 

el passat dijous 29 de desembre. 

El batlle surienc va remarcar que 

aquesta és la subvenció més elevada 

que Súria rebria per un únic projecte 

en tota la història.

per tal de complir el termini dema-

nat per a la finalització de les obres, 

cal portar a terme dins del mandat 

municipal actual la tramitació prèvia 

a l’inici dels treballs de construcció.

Per aquest motiu, l’alcalde de Súria 

va demanar “una reflexió profun-

da” als grups municipals per tal de 

no desaprofitar l’oportunitat que 

dona aquesta subvenció per fer re-

alitat finalment la nova biblioteca 

pública en el termini de pocs anys. 

Segons Albert Coberó, és necessari 

“deixar de banda les discrepàncies” 

i aconseguir “un acord ràpid” per a 

l’aprovació. La intenció del govern 

municipal és licitar properament les 

obres d’aquests dos projectes entre 

els anys 2023-2025.●

Moment de la presentació del projecte d’escola amb convidats com Carme ruscalleda
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L’aparellador Agustí Cots 
serà el pregoner de la Llum

El fotoperiodista Jordi Borràs 
guanyador del Premi Planes

El Gremi de la Construcció de 

Manresa i Comarques són els ad-

ministradors de la Festa de la Llum 

de Manresa aquest any, que coin-

cideix amb l’aniversari dels 700 

anys d’història d’aquesta entitat a 

Manresa, una de les més antigues 

de Catalunya. “La Misteriosa Llum 

és una festa tan arrelada als man-

resans i manresanes, de tradició i 

cultura, com és l’ofici de paleta, 

posem el grapat de ciment sense 

descuidar-nos de l’aigua, a aques-

ta cultura”, diu Josep Alias, presi-

dent del Gremi de la Construcció 

de Manresa i Comarques. El gremi 

manresà són les mans executores 

de qualsevol obra. Des de les més 

importants, com la Seu, la Sèquia 

o el pont Vell, fins a les menys im-

portants, “però sempre presumint 

de l’ofici i transmetent aquesta ri-

quesa a tothom, però sobretot a la 

gent jove”, comenta Alias.

El divendres 17 de febrer al Saló de 

Sessions de l’Ajuntament de Man-

resa hi haurà el pregó institucio-

nal a càrrec d’Agustí Cots Calsina, 

aparellador i constructor. El dissab-

te 18, a partir de les 11 h del matí, 

a la plaça Sant Domènec, hi haurà 

el Concurs de Joves paletes de la 

Llum a càrrec dels alumnes de l’IES 

Castellet i tot un seguit d’actes que 

s’aniran desgranant al llarg dels 

propers dies. I el 25 i 26 de febrer 

tot un cap de setmana medieval 

amb la Fira de l’Aixada. ●

El fotoperiodista Jordi Borràs (Bar-

celona, 1981) és el guanyador del  

X premi Josep Maria planes pel tre-

ball d’investigació periodística re-

collit en el llibre Tots els colors del 

negre. L’extrema dreta a l’Europa del 

segle XXI (Ara Llibres). 

El jurat ha destacat el treball exhaus-

tiu de Borràs i la seva “llarga inves-

tigació de tants anys” de l’extrema 

dreta reflectida en un llibre “de qua-

litat, ben documentat i contrastat”. 

També ha valorat els riscos que ha 

comportat la investigació per a l’au-

tor, que té un estil, segons el jurat, 

que recorda el del mateix Josep Ma-

ria planes, en una crònica “personal i 

compromesa que barreja periodisme 

i fotoperiodisme”. 

El jurat, que ha remarcat la qualitat 

de tots els treballs presentats en 

aquesta desena edició del premi, ha 

decidit també atorgar una menció 

especial a la periodista Núria Orriols 

pel reportatge d’investigació “privi-

legis al parlament: la cambra paga 

1,7 MER anuals a funcionaris que no 

hi treballen”, pel seu “impacte pú-

blic i institucional i que, a més, ha 

provocat canvis”, tal com ha subrat-

llat el jurat.

El premi Josep Maria planes té per 

objectiu reivindicar el periodisme 

d’investigació i mantenir viu el llegat 

i la memòria del manresà, pioner en 

el periodisme d’investigació a Cata-

lunya (1907-1936). El guardó és con-

vocat per la Demarcació Catalunya 

Central del Col·legi de periodistes, 

amb el suport de l’Ajuntament de 

Manresa, i està dotat amb 1.000 

euros.

El jurat està format per l’escriptor i 

periodista Vicenç Villatoro; per la pe-

riodista i corresponsal del setmanari 

El Siglo a Catalunya, Teresa Carreras; 

pel doctor en periodisme i Comuni-

cació Xavier Ginesta; pel periodista i 

professor, Josep Gifreu; pel biògraf 

de planes i periodista, Jordi Fines-

tres, i Joan piqué, periodista i cap de 

Gabinet d’Alcaldia i Comunicació, 

en representació de l’Ajuntament 

de Manresa. La presidenta de la De-

marcació de la Catalunya Central del 

Col·legi de periodistes, Mar Martí, 

actua com a secretària. ●

Jordi borràs, fotoperiodista

Tot a punt per a la Transèquia, la Festa de la Llum i la Fira de l’Aixada
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Mercadona i els seus clients donen 
més de 3,5 milions d’euros als bancs 
d’aliments en un nou recapte solidari

e
ls clients de Mercadona i la companyia 

mateixa donen més de 3,5 milions d’euros 

als bancs d’aliments, quantitat que es 

transformarà de manera íntegra en més 

de 2.300 tones d’aliments. Aquest lliurament és 

fruit de la solidaritat i la participació dels clients 

en el Gran Recapte d’Aliments 2022 que va orga-

nitzar la Federació Espanyola de Bancs d’Aliments 

(FESBAL) del 25 de novembre al 6 de desembre i de 

la donació de més del 10 % del total recaptat que 

Mercadona suma a aquesta iniciativa solidària. En 

el seu moment, la companyia va posar a disposició 

del projecte un total de 1.623 botigues i va dur a 

terme diferents activitats de coordinació i comuni-

cació de la campanya.

 

Els diners recaptats, tant els que dona la compa-

nyia com els que van donar els “Caps” (clients) en 

el moment de passar la compra per la caixa, es 

transformaran de manera íntegra en productes 

de primera necessitat que es destinaran a cada un 

dels bancs d’aliments participants, els quals deci-

diran exactament el tipus de producte que neces-

siten, així com la quantitat i el moment del lliura-

ment per satisfer millor les necessitats dels usuaris 

finals que atenen.

 

paula Llop, directora de responsabilitat Social i 

relacions Empresarials de Mercadona, valora de 

manera molt positiva la solidaritat dels clients en 

la iniciativa i fa un reconeixement especial a la 

tasca del voluntariat que va participar en el Gran 

Recapte, que destaca com a “factor clau per a l’èxit 

i el resultat de la campanya”.

 

per la seva banda, pedro Llorca, president de la 

FESBAL, ha posat en valor el compromís i l’esforç 

de Mercadona en el Gran recapte, i ha agraït a la 

companyia i als seus clients la seva solidaritat, que 

ha permès recaptar més de 3,5 milions d’euros 

amb què es podran proveir de productes durant 

l’any vinent.

La solidaritat dels clients  
de Catalunya

 

A Catalunya, la companyia, que va participar amb 

un total de 250 botigues, ha aconseguit recaptar, 

gràcies a la participació i la solidaritat dels seus 

clients, més de 319.000 euros. Aquesta quantitat 

es transformarà en prop de 213 tones de productes 

de primera necessitat que es destinaran als bancs 

d’aliments de Barcelona, Girona, Lleida i Tarragona. 

Una política d’acció social 
sostenible integrada en 

l’estratègia de RsE de Mercadona
 

Un dels compromisos que Mercadona manté amb 

la societat és compartir part de tot el que en rep. 

Amb aquest objectiu, es desenvolupa el pla de res-

ponsabilitat social de la companyia, que atén el 

component social i ètic a través de diferents línies 

d’actuació sostenibles que reforcen l’aposta pel 

creixement compartit.

 

La companyia col·labora amb més de 500 men-

jadors socials, més de 60 bancs d’aliments i 

altres entitats, que reben donacions diàriament 

per donar suport a les persones que es troben 

en una situació difícil. També col·labora amb 32 

fundacions i centres ocupacionals en la decoració 

de les botigues amb murals de trencadís, que ela-

boren més de 1.000 persones amb discapacitat 

intel·lectual.

 

Una altra línia estratègica del pla de responsabi-

litat social és la sostenibilitat. Per a això, disposa 

d’un sistema de gestió ambiental propi, que es 

basa en els principis de l’economia circular i està 

enfocat a l’optimització logística, l’eficiència ener-

gètica, la gestió de residus, la producció sostenible 

i la reducció del plàstic.

 

En aquest sentit, Mercadona, juntament amb els 

seus proveïdors Totaler, treballa en l’Estratègia 

6.25 per aconseguir el 2025 un triple objectiu: 

reduir un 25 % de plàstic, que tots els envasos 

d’aquest material siguin reciclables i reciclar tot el 

residu plàstic. A més, la companyia treballa en el 

projecte de Distribució Urbana Sostenible i en la 

millora de la qualitat de l’aire a les ciutats mitjan-

çant camions i furgonetes propulsats per tecnolo-

gies més netes i eficients.

 

Des de l’any 2011, és sòcia del Pacte Mun-

dial de les Nacions Unides per la defensa dels 

valors fonamentals en matèria de drets humans, 

normes laborals, medi ambient i lluita contra la 

corrupció. ●
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Manresa, la ciutat de la Llum

l
a Manresa d’avui en dia es troba clarament 

marcada per les diferents èpoques històri-

ques que ha viscut en el decurs de més de 

mil anys. Un llegat patrimonial i cultural que 

s’explica a través de diversos racons amarats d’his-

tòria, on podreu trobar misteriosos carrers medie-

vals, imponents casals barrocs i sumptuosos edificis 

modernistes.

D’entre tots els atractius turístics i patrimonials 

de què podreu gaudir, us presentem els següents 

indrets i monuments més destacats:

Basílica de Santa Maria de Manresa (la Seu), la Cova 

de Sant Ignasi, el Centre d’Interpretació del carrer 

del Balç i el Parc de la Sèquia formen part de la 

Manresa essencial i no es poden deixar de visitar 

perquè a través d’aquests monuments coneixerem 

l’origen i la història de la ciutat.

Del patrimoni medieval destaquem el centre his-

tòric de Manresa, la plaça Major, l’arc i finestra 

del carrer d’en Botí, l’antic convent i església del 

Carme, l’Espai Manresa 1522, la ciutat d’Ignasi, la 

muralla de Manresa, la Torre de Sobrerroca, el camí 

dels Corrals, la capella de Sant Marc, l’Hospital de 

Sant Andreu, el convent de Santa Clara, el pont 

Nou, el pont Vell i el Santuari Mare de Déu de la 

Salut de Viladordis.

Manresa ha tancat l’Any Ignasià amb la celebració 

dels 500 anys de l’estada d’Ignasi de Loiola a la 

ciutat. La ciutat compta amb un patrimoni ignasià 

molt important que cal destacar, a més de la cova 

de Sant Ignasi, com són la capella del rapte i antic 

hospital de Santa Llúcia, el Pou de la Gallina al 

carrer Sobrerroca, la capella de Sant Ignasi Malalt, 

la creu i mas de la Culla, la creu i capella de la Guia 

i el pou de Llum, entre d’altres.

Del patrimoni modernista no podem deixar d’es-

mentar la Casa Torrents (La Buresa), el Quiosc de 

l’Arpa, Cal Jorba (un dels edificis d’art-déco més 

importants del món), la casa de cultura de la Caixa 

de Pensions, la Casa Lluvià, El Casino, el Teatre Kur-

saal, l’Institut Lluís de Peguera, la Florinda i la Torre 

Lluvià.

›› Natura aL Costat De La CIutat
Et recomanem l’Anella Verda de Manresa, el parc 

de l’Agulla, la Torre Santa Catarina i, especialment, 

el parc de la Sèquia.

per tal de poder superar la dura sequera que patia 

Manresa a mitjan segle XIV, les autoritats locals 

van decidir construir la séquia, un canal hidràulic i 

de regadiu que pogués abastir permanentment la 

ciutat amb l’aigua del riu Llobregat.

Amb un traçat de 26 quilòmetres i amb un desnivell 

de tan sols 10 metres, té l’inici a la coneguda “res-

closa dels manresans” situada al municipi de Balsa-

reny, i acaba al parc de l’Agulla, ja dins del terme de 

Manresa. Al llarg del recorregut, la séquia supera 

nombrosos torrents, valls i rieres gràcies a una tren-

tena d’aqüeductes i canalitzacions subterrànies.

Les instal·lacions i els espais que configuren el parc 

de la Sèquia són: la séquia, el parc de l’Agulla i el 

Centre de Visitants del parc de la Sèquia, el Centre 

de l’Aigua de Can Font i el Museu de la Tècnica de 

Manresa.

La Casa de la Culla és una masia que data del segle 

XIII, situada a tocar del camí ral que unia Man-

resa amb Barcelona. Actualment, acull el Camp  

d’Aprenentatge del Bages, el Consell Regulador 

de la DO Pla de Bages i les activitats didàctiques 

del GeoParc. Des del 2016, és un equipament més  

del parc de la Sèquia.

El Museu de l’Aigua i del Tèxtil és un indret especial, 

un edifici monumental que contenia 12 milions de 

litres d’aigua (dipòsits vells) i ens dona a conèixer el 

món de l’aigua i també una de les claus del passat 

històric de Manresa amb les màquines utilitzades 

per a la cinteria, una mostra que explica la impor-

tància d’aquesta indústria per a la ciutat.

Una joia molt especial que no podeu deixar de 

visitar.

››  fIra De L’aIXaDa De maNresa

El 25 i 26 de febrer Manresa es convertirà, al centre 

històric, en una ciutat medieval del segle XIV, en 

concret del 1345, quan una llum miraculosa, un 21 

de febrer va deslliurar els manresans de l’excomuni-

cació a la qual els tenia sotmesos Galceran Sacosta 

per haver construït la séquia que havia d’abastir 

d’aigua la ciutat i que passava per les terres del bisbe 

de Vic. El mercat medieval arriba enguany a la 25a 

edició. Aigua i llum són els símbols d’aquesta festa, 

que, els darrers anys, s’ha renovat de manera impres-

sionant amb l’organització de la Fira de l’Aixada. En 

aquesta festa, que se celebra el dissabte i diumenge 

a l’entorn de la Festa de la Llum, el barri antic de 

Manresa s’omple d’artesans, mestres d’antics oficis 

que fan demostracions de les seves arts, funambu-

listes, joglars i altres elements i atraccions del reper-

tori medieval. Els carrers plens de bullici, ambientats 

i engalanats com si de nou ens trobéssim en ple  

segle XIV, les olors i la música d’altres temps trans-

porten el visitant a la festa popular i viva.

››  GastroNomIa
Qualsevol restaurant de Manresa us servirà sabo-

rosos plats de cuina catalana i mediterrània. reco-

manem tastar plats de bacallà, sobretot el bacallà 

a la manresana.

››  Com arrIBar a maNresa
Amb la línia de tren de renfe i la de Ferrocarrils de 

la Generalitat.

Amb bus, amb parades a diversos llocs de Manresa, 

tant a la plaça Valldaura (al costat del centre) com a 

l’Estació d’autobusos.

Amb cotxe: autopista Terrassa-Manresa o per la 

C-55. ●

O
sc

ar
 R

od
ba

g 
- 

Tu
ri

sm
e 

M
an

re
sa



bibliotecavirtual.diba.cat
Xarxa de Biblioteques Municipals
#BibliotequesSomMésQueUnClub

Més de
2.125.000
carnets

més que
un club

Les biblioteques
municipals també som

La Diputació de Barcelona, amb els ajuntaments de la província, gestiona 233 biblioteques
i 10 bibliobusos, per posar a l’abast de tota la ciutadania la cultura, l’educació i el coneixement.
Més de 2 milions d’usuaris ja tenen el seu carnet. Si encara no ets soci, fes-te’n i descobreix
tots els avantatges i oportunitats que t’ofereix.

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

Frequencia_210x270_ALTA.pdf   1   30/1/23   15:37



Especials · FREQüència · Febrer 2023

 24

EsPeCIALs · FREQüènCia · Febrer 2023

d
ues paraules componen el nom d’aquesta 

pedra: lapis, que vol dir ‘pedra’ i lázuli, 

que vol dir ‘blau’. Per això, en unir-les es 

fa referència a una pedra blava, que n’és 

la característica primordial i la tonalitat principal. Es 

considera una pedra semipreciosa. El seu color blau 

intens és comparat amb el cel a les nits. A més, sol 

tenir esquitxades daurades i blanques. Majoritària-

ment, es troba en forma arrodonida, però no té una 

forma concreta.

És considerada una roca, i no un mineral a causa de 

la seva composició. La seva composició està basada 

en silicat càlcic, que li dona el color blau característic; 

la calcita i la wollastonita li aporten una tonalitat 

grisa o blanquinosa, i la pirita li atorga els matisos 

daurats. És una gemma tan forta que es troba a 5,5 

graus a l’escala de Mohs. però es pot dissoldre si 

s’exposa durant molt de temps a l’aigua.

Espiritualment, és una pedra molt poderosa, i per 

això es considera un comunicador amb nosaltres 

mateixos. Els seus poders energètics són forts, ja que 

es va originar de la mare terra. 

El lapislàtzuli s’extreu aproximadament des del  

segle VII aC, per això és una pedra que té una llarga 

i rica història de llegendes. A causa del seu color 

blau esquitxat amb or, durant molt de temps s’ha 

associat amb la pietat i les forces sobrenaturals. Els 

egipcis eren devots d’aquesta pedra blava. Atès que 

el lapislàtzuli s’assembla al cel nocturn estrellat, es 

va associar amb el cel i les forces sobrenaturals. Els 

sacerdots sovint tenyien les seves peces de roba amb 

pintura de lapislàtzuli per solidificar la seva condició 

de déus. 

També es feia servir en rituals religiosos i exorcismes. 

La pedra es polvoritzava i es barrejava amb or, 

i la barreja es col·locava sobre el cap de l’individu 

afectat. A mesura que el cataplasma s’assecava, es 

creia que atreia els dimonis. El lapislàtzuli també va 

ser el material més usat per als amulets. La imatge 

de la Veritat sempre estava inscrita al lapislàtzuli, que 

portava al voltant del coll el summe sacerdot egipci. 

El llibre egipci dels morts descriu detalladament la 

importància del lapislàtzuli en els rituals funeraris. 

Els amulets de lapislàtzuli es van usar per protegir 

els difunts dels esperits malignes, per la qual cosa es 

col·locaven sobre el cos de la persona.

A la Roma antiga, així mateix, es creia que el lapislàt-

zuli era un poderós afrodisíac. representava l’amor, 

la pau i la joia. Es molia en pols i es barrejava amb 

líquids per utilitzar-lo com a compresa per alleujar 

emocions negatives, extreure impureses espirituals i 

energitzar el txakra de la gola. En moltes cultures, 

les gemmes de lapislàtzuli simbolitzaven la reialesa 

i la gran riquesa.

Es creu que el lapislàtzuli de les tombes egípcies, 

d’alta qualitat i d’un blau profund preciós, provenia 

de la regió del pamir. Des del punt de vista de les 

seves qualitats, el lapislàtzuli permet desenvolupar 

el coneixement, obrint la ment i atraient la saviesa. 

Les inseguretats d’una persona es desposseeixen del 

cos i permet més comunicació. A més, aclareix els 

pensaments negatius, i n’atrau de positius. pel que 

fa als malestars físics, el lapislàtzuli enforteix el sis-

tema immunitari, respiratori i nerviós. Alleugereix les 

malalties relacionades amb la gola i la tiroide, mals 

de cap i migranyes. purifica la sang de substàncies 

perjudicials, com les cigarretes o l’alcohol. Ajuda a 

agafar el son i a millorar el descans. També és útil 

en el tractament de malalties com l’anèmia, l’epi-

lèpsia i les afeccions de la pell. Redueix significati-

vament l’estrès, i per això es diu que col·locar una 

pedra lapislàtzuli sota el coixí permet agafar el son 

de manera ràpida.

És beneficiosa per als nens que pateixen de la sín-

drome d’Asperger o que tenen dèficit d’atenció, ja 

que ajuda a concentrar-se. A més, col·locar-se una 

pedra lapislàtzuli sobre els ulls inflamats alleuja. ●

Quan les pedres parlen... 
EL LAPiSLàTzULi

Curiositat
La llegenda diu que el rei Salomó va rebre 
la possessió d’un anell de lapislàtzuli per 
part d’un àngel. Aquest anell li va per-
metre controlar un exèrcit de dimonis, que 
va fer servir per construir el seu temple.
Tot i les diferències entre les cultures 
antigues, totes tenien en gran estima el 
lapislàtzuli i, generalment, li atorgaven 
la mateixa designació com un objecte 
poderós i espiritual.
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Bacallà a la manresana, 
tot recordant ignasi 
Domènech

e
l període de 40 dies que va de la fi del 

carnaval a la pasqua de resurrecció es 

coneix com a quaresma. Durant aquest 

temps, assenyalat per l’Església cristiana en 

memòria dels 40 dies que Jesús va dejunar en el 

desert, s’ha de fer dejuni i abstinència per prepa-

rar-se per a la Setmana Santa.

Tot i que en l’actualitat el costum s’ha relaxat el 

dejuni, l’1 de març serà Dimecres de Cendra i des-

prés vindrà Divendres Sant, quan, antigament, era 

una pràctica molt estesa i rigorosa. A l’edat mit-

jana, per exemple, era freqüent la prohibició de 

menjar carn i ous, una tradició difícil de seguir si 

es vivia lluny del mar, perquè era complicat man-

tenir el peix fresc i en bones condicions. El bacallà, 

en canvi, era dels pocs peixos que arribaven en 

bones condicions des del mar del Nord, en salaó o 

assecat, i per aquest motiu va popularitzar-se com 

a aliment bàsic de la quaresma.

El fet que sigui un dels peixos més segurs de con-

sumir va ajudar també a fer que el bacallà es con-

vertís en un dels grans protagonistes de la cuina 

catalana. Avui dia, els plats típics amb peix són 

principalment de bacallà: bacallà amb samfaina, 

bacallà a la llauna i a la mussolina d’all, esqueixada 

de bacallà, arròs a la cassola. Altres variants són els 

bunyols i les croquetes de bacallà, la brandada i el 

bacallà esqueixat.

La quaresma es representa popularment com una 

vella vestida amb una faldilla ampla i set cames, 

que simbolitzen les setmanes que queden fins a 

Setmana Santa. Té una funció de calendari perquè 

cada setmana se li talla una cama i, d’aquesta 

manera, s’arriba a la Pasqua. Si ens hi fixem, la vella 

Quaresma du un bacallà a les mans, cosa que ens 

recorda la importància d’aquest menjar tan típic 

d’aquesta època en què ens hem d’abstenir de 

menjar carn.

proposem aquest plat, obra del gran cuiner man-

resà, Ignasi Domènech. Aquest plat és també molt 

típic dels receptaris conventuals del segle XVIII. 

Apareix en el llibre del gran cuiner manresà Ignasi 

Domènech, La teca, del 1924. Aquesta recepta, 

no obstant això, es fa a tot Catalunya, a vegades 

amb el nom de bacallà a la catalana o bacallà amb 

panses (Garrotxa) i a Andorra, on es diu bacallà 

a l’andorrana. El bacallà a la llauna també podria 

procedir del Bages. Hi ha diverses receptes amb 

altres ingredients que també porten el nom de 

bacallà a la manresana: amb espinacs, amb car-

xofes, amb nous, amb prunes, amb patates i allioli 

de codony. ●

 Elaboració de la recepta

1.  Per començar, poseu en un bol les panses, les prunes i el moscatell i deixeu-ho 
macerar durant una hora.

2.  Després, reserveu la fruita seca, coleu el moscatell, poseu-lo en un cassó i dei-
xeu-lo reduir a foc suau durant una estona.

3.  Mentrestant, en una paella amb oli fregiu el bacallà prèviament enfarinat.

4.  Quan estigui dauradet, retireu-lo i reserveu-lo sobre paper absorbent.

5.  A continuació, en una paella amb una mica d’oli sofregiu la ceba tallada en 
juliana i els alls laminats.

6.  Després, escaldeu els espinacs, refredeu-los en un bol amb aigua freda, pi-
queu-los i reserveu-los.

7.  Tot seguit, poseu a la paella de fregir el bacallà, els espinacs, el sofregit de 
ceba i all, la fruita seca macerada, el bacallà fregit i la reducció de moscatell i 
deixeu-ho coure tot junt durant un parell de minuts.

8.  Finalment, afegiu-hi els pinyons i el pebre, remeneu-ho bé i deixeu-ho coure 
un minutet més.

9.  I ja per acabar, serviu el bacallà i poseu-hi al costat els espinacs amb la fruita 
seca.

  4 talls de bacallà del 
morro (dessalat)

 100 g d’espinacs frescos

 40 g de pinyons fregits

 40 g de panses de Corint

 10 prunes seques

 100 ml de moscatell

  200 g de cebes de  
Figueres

 2 alls

 farina

 oli d’oliva

 julivert

 pebre

  Ingredients per a 4 persones

Bacallà a la manresana
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Com et dius?

e
l nom de Valentí possiblement té l’origen 

en la veu etrusca valius, vala, el significat 

de la qual no es coneix. Alguns asseguren 

que prové del llatí valere, que s’interpretaria 

com ‘que té bona salut’. Cal esmentar sant Valentí 

i la festa dels enamorats, que se celebren el dia  

14 de febrer, i que provenen d’una tradició romana.

De naturalesa emotiva i clarivident, s’expressa per 

mitjà de la perseverança, la concentració, la suficièn- 

cia i la clemència. Estima l’ocult, el que és i pot ser. 

Li agrada sentir-se admirat.

Les persones que porten aquest nom s’adapten a tot. 

S’expressen en la jovialitat, l’amenitat i la prodigalitat. 

Estimen la dignitat i el renom, la bellesa, que creix 

i engrandeix. Són una ment de pensament eficient. 

S’expressen com a pensadors originals i realitzadors 

cabals, tant a l’hora de considerar les coses com en 

la manera de procedir. poden fer sorgir el que és vell 

com a nou i donar-hi nous serveis amb vista al pre-

sent i al futur. Estimen el que és pràctic. podrien des-

tacar en professions com inventors, aviadors, engi-

nyers, mestres, comerciants, líders, administradors o 

als camps automotor, aeronàutic o elèctric.

L’origen de la seva festivitat litúrgica és el 14 

de febrer: pel bisbe sant Valentí de Terni i pel 

màrtir Valentí de roma. De fet, se’n sap ben poc, 

d’aquests sants, i s’ha dubtat que n’hi hagi més 

d’un, que la tradició ha duplicat, o que, fins i tot, 

tinguin caràcter llegendari. El 1969, com que no 

hi havia proves fefaents de l’existència del bisbe 

de Terni, va ser suprimit del calendari catòlic dels 

sants, mentre que s’hi mantenia el màrtir romà, 

però continua sent al Martirologi romà com a 

objecte de veneració.

La festa litúrgica de Sant Valentí fou declarada 

per primer cop vora l’any 498 pel papa Gelasi I. 

Cal afirmar que la creació d’aquesta festivitat pot 

haver estat un intent d’eliminar la celebració de les 

Lupercals, festivitats paganes celebrades el 15 de 

febrer. Com diuen alguns, no té gaire sentit, ja que 

en tenir cada dia de l’any catòlic un o més sants, és 

evident que sempre correspondrà a alguna de les 

innumerables festes del calendari romà antic. No 

hi ha, per tant, cap vinculació entre el patronatge 

dels enamorats i les festes romanes.

De fet, aquesta vinculació és tardana i no comença 

a esmentar-se fins al final de l’edat mitjana a 

França i Anglaterra, quan apareix la llegenda que 

sant Valentí havia casat parelles en secret després 

que el matrimoni fos prohibit per l’emperador 

Claudi II. Una altra llegenda diu que és patró dels 

enamorats perquè la seva festa coincideix amb el 

moment de l’any en què els ocells comencen a 

aparellar-se. ●

14 de febrer
  Valentí Valenti,

On es podem trobar relíquies de sant Valenti
s’han conegut fins a tres sants Valentí en territori català: un sant Valentí al Monestir de sant benet de bages, 
posteriorment a navarcles, des de fa més de mil anys; el sant Valentí de sant Miquel de Cuixà, i la devoció a 
unes relíquies a ribes de Freser. Caldrà, però, diferenciar o discernir similituds entre els uns i els altres.
ens centrem en el del bages. La presència a casa nostra de sant Valentí i la devoció catalana vers ell arrenca en 
ple segle X. el fet va esdevenir quan un prohom anomenat sal·la i la seva dona ricarda van considerar adient, 
per salvar la seva ànima de la dels seus familiars, d’edificar un convent. Van construir-lo en una de les seves 
propietats situades al comtat d’Osona, actual comarca del bages. el van dedicar a sant benet i el van posar 
sota la protecció de roma. La devoció a sant Valentí es va estendre pel bages i, especialment, a navarcles va 
adquirir un sentit popular. el 1633, quan el monestir de sant benet va patir un gran incendi, tres navarclins 
van aconseguir salvar les relíquies del foc. És així com el 2 de febrer de 1690 navarcles va elevar a Pasqual, 
bisbe de Vic, un memorial acompanyat de 78 firmes de caps de cases demanant que se’ls concedís per patró 
sant Valentí i comprometent-se a celebrar la festivitat el 14 de febrer. L’any següent el rector del poble va 
sol·licitar a l’abat de sant benet una relíquia del cos del sant i se’ls va concedir una part de la relíquia, que va 
passar a ser venerada dins una urna guardada a l’església parroquial. Aquest lligam entre navarcles i el seu 
patró es va enfortir a partir de la desamortització que va afectar el monestir de sant benet i la desafectació 
dels seus béns del monestir de sant benet a partir de 1835. La Festa Major d’Hivern de navarcles és en honor 
a sant Valentí, a qui se li canten els goigs cada any durant la celebració.

,
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l
a intel·ligència artificial i totes les tecnologies 

que arrossega el metavers marcaran la pauta 

en l’àmbit digital durant el 2023, un any en 

què s’esperen avenços destacats en la captura 

de diòxid de carboni de l’atmosfera i en el camp de les 

bateries, d’acord amb l’equip de la Direcció Científica 

d’Eurecat, que preveu progressos en l’exploració de 

les noves fonts de proteïnes i en la nutrició de precisió, 

així com en la recuperació de metalls i minerals crítics 

en el marc de l’economia circular.

Sobre això, el director científic d’Eurecat, Daniel 

Casellas, destaca que “els continus canvis en el món 

que ens envolta ens recorden la necessitat de seguir 

apostant per la recerca, com a principal font de les 

eines i solucions que ens permetran afrontar nous 

reptes. Eurecat fa una aposta decidida en els camps 

on s’espera més creixement els propers anys, invertint 

en recerca col·laborativa per apropar els resultats a la 

societat i al teixit industrial català”.

Segons posa en relleu la directora científica de l’Àrea 

Digital del centre tecnològic Eurecat, María Eugenia 

Fuenmayor, la intel·ligència artificial i l’aprenentatge 

automàtic continuaran sent tendència durant el 2023, 

estaran cada cop més presents en els processos ruti-

naris de la indústria i tindran nous reptes, entre els 

quals la possibilitat d’autoaprenentatge, dotant els 

algorismes de la capacitat d’adaptar-se a canvis al 

món real. A més, es generaran noves plataformes 

“no-code AI”, que permetran als no experts integrar 

tecnologia d’intel·ligència artificial en les solucions, la 

qual cosa en facilita l’ús a gran escala.

Des de la seva òptica, la popularitat adquirida pel con-

cepte del metavers “ha donat i continuarà donant un 

gran impuls a totes les tecnologies involucrades, amb 

avenços en el desenvolupament del web 3.0 i l’exten-

sió de l’ús del blockchain com a tecnologia clau que 

permetrà experiències descentralitzades i segures”.

Captura de diòxid de carboni de 
l’atmosfera, bateries i economia circular

El director científic de l’Àrea Industrial, Ricard Jiménez, 

subratlla que “la recerca en bateries de llarga durada 

per a l’emmagatzematge d’energia elèctrica en les 

nostres xarxes ha fet enguany salts qualitatius interes-

sants”, entre els quals destaquen “les bateries amb tec-

nologies basades en ferro, un dels materials més abun-

dants al nostre planeta, infinitament més que el liti”.

Des que fa poc més d’un any, afegeix el director ci-

entífic de l’Àrea Industrial d’Eurecat, es van posar en 

marxa a Reykjavík “les instal·lacions més grans del 

món per a la captura de CO
2
 i són ja quasi 5.000 les 

tones d’aquest gas amb efecte d’hivernacle que s’han 

eliminat de la nostra atmosfera”. Aquestes iniciatives, 

d’acord amb les seves estimacions, “han de multi-

plicar-se el 2023, igual que la recerca per millorar la 

seva eficiència i les aplicacions un cop se n’ha fet la 

captura”.

En paraules del director científic de l’Àrea de 

Sostenibilitat, Joan de pablo, donada la dependèn-

cia de subministrament de determinats elements 

fonamentals per a l’economia de la Unió Europea i 

la importància transcendental que tenen en la tran-

sició energètica i les tecnologies emergents “una de 

les tendències és la recuperació de metalls i minerals 

crítics en el marc de l’economia circular a partir de 

fonts secundàries a la mineria urbana”.

tendències biotecnològiques 
en el camp de la nutrició per al 2023

El consumidor “està basculant cap a una forma de 

consum versàtil, en què els aliments d’origen vege-

tal cada cop centren més el perfil dietètic”, recalca 

el director científic de l’Àrea de Biotecnologia d’Eu-

recat, Francesc puiggròs, que posa en relleu que els 

denominats flexitarians “opten per donar més prota-

gonisme al consum de proteïnes vegetals i, per tant, 

en demanen més productes”. En aquest punt, afirma, 

les tecnologies i els avenços científics en els camps de 

la biotecnologia i la tecnologia alimentària “facilitaran 

que els aliments amb contingut proteic innovador, in-

closa la recerca en proteïna d’insecte o de biomassa 

cel·lular, siguin més habituals”.

En el pla de la biotecnologia, el 2023 es percep com 

un any en el qual “tecnologies com la fermentació 

de precisió, l’agricultura de precisió i les tècniques 

d’hibridació genètica gaudiran d’un protagonisme 

significatiu”, afegeix Francesc Puiggròs, que preveu 

que “per incrementar-ne l’acceptabilitat sensorial i 

mantenir-ne les propietats durant el processament, 

tecnologies alimentàries com l’extrusió, en totes les 

seves potencialitats, contribuiran a generar coneixe-

ment i productes més versàtils i acceptables que, amb 

el temps, han de poder vèncer certa resistència a pro-

ductes amb fonts alternatives de proteïna”. ●

Millorem i incrementem 
la competitivitat, el progrés 
i la capacitació tecnològica 

d’empreses i altres organismes, 
mitjançant projectes conjunts, 

serveis tecnològics avançats 
i la transferència 

de tecnologia.

Plaça de la Ciència, 2  ·  08243 Manresa (BCN)  ·  Tel. 93 877 73 73  ·  www.eurecat.org
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La intel·ligència artificial, el metavers, les noves 
fonts d’energia, l’economia circular i la nutrició de 
precisió, entre les tendències tecnològiques de 2023
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/// FARMÀCIA de GuÀRdIA ///

feBrer
 7 Dimarts 8 Dimecres SeRAROLS, SÍLVIA sant Maurici, 53 (cantonada Oms i de 

Prat) 938776618

 8 Dimecres 9 Dijous SuBIRATS saclosa, 31 938750160

 9 Dijous 10 Divendres TRAPÉ sobrerroca, 40 938722180

 10 Divendres 11 Dissabte TRuJILLO Av. bases de Manresa, 66 938746555

 11 Dissabte 12 Diumenge VINTRÓ Ferrer Vidal bloc e (Avecrem) 938750598

 12 Diumenge 13 Dilluns FeLIu Ctra. de santpedor, 228 (La Parada) 938784040

 13 Dilluns 14 Dimarts ALIeR Infants, 2 938721984

 14 Dimarts 15 Dimecres ARROYO Plaça sant Ignasi, 13 (escodines) 938721389

 15 Dimecres 16 Dijous GARZON Font dels Capellans, torre 10 938747800

 16 Dijous 17 Divendres BONSFILLS balmes, 41 (cantonada Abat Oliba) 
938730133

 17 Divendres 18 Dissabte COGuL Av. Joncadella, s/n 938762679

 18 Dissabte 19 Diumenge RIu born, 30 938721359

 19 Diumenge 20 Dilluns COMAS, TeReSA Plaça Clavé, 1 938721323

 20 Dilluns 21 Dimarts CuCuRuLL-ANGueRA Passeig Pere III, 1 938768029

 21 Dimarts 22 Dimecres eSTeVe Plana de l’Om, 4 938720509

 22 Dimecres 23 Dijous FARRÉ barcelona, 1 938731848

 23 Dijous 24 Divendres GRAu Ctra. de Vic, 59 938772987

 24 Divendres 25 Dissabte MASSANedA sant Cristòfol, 37 938773494

 25 Dissabte 26 Diumenge MAYOR Carrasco i Formiguera, 25 938730154

 26 Diumenge 27 Dilluns MOReNO Ctra. del Pont de Vilomara, 104 938730192

 27 Dilluns 28 Dimarts NOGueRAS Jacint Verdaguer, 40 938733447

 28 Dimarts 1 Dimecres OLTRA, ASSuMPTA Muralla del Carme, 16 938722771

marÇ
 1 Dimecres 2 Dijous OLTRA, MIQueL A. Ctra. de santpedor, 110 938776536

 2 Dijous 3 Divendres PAVIA Crtra. de Cardona, 19 938725517

 3 Divendres 4 Dissabte PLANAS Guimerà, 23 938721505

 4 Dissabte 5 Diumenge BuXÓ Passeig Pere III, 55 938773080

 5 Diumenge 6 Dilluns PRAdeLL, JOrDI sant Josep, 54 938770018

 6 Dilluns 7 Dimarts ROS Passeig Pere III, 73 938730157

 7 Dimarts 8 Dimecres SOLÉ Plaça Major, 12 938720742

/// eL CINema reComaNa ///

Vine al cinema, Vine a...

Consulteu la cartellera a 

www.cinesbagescentre.com

 aNt-maN Y La aVIsPa: quaNtumaNÍa

Temàtica: Ciència-ficció
Director: peyton reed
Actors: paul rudd, Evangeline Lilly, 
Michael Douglas
Argument: Scott Lang (paul rudd) està 
gaudint de la seva vida com a venjador. 
Ara que no hi ha tants problemes, és 
famós i tothom li agraeix la seva feina. No 
té res que li desagradi, però això canviarà 
aviat. El conegut com a Ant-man i Hope 
Van Dyne (Evangeline Lilly), més famosa 
com la Vespa, hauran d’enfrontar-se a 

nous problemes quan a causa d’un experiment fallit acabin al Regne 
Quàntic amb els pares de Hope.

 JoHN WICK 4

Temàtica: Acció
Director: Chad Stahelski
Actors: Keanu Reeves, Donnie Yen, Bill 
Skarsgård
Argument: John Wick 4 és la quarta pel·lí-
cula de la franquícia d’acció en què Keanu 
reeves dona vida a un assassí retirat que 
torna a l’acció, impulsat per una incontrola-
ble recerca de venjança. En haver de lluitar 
contra assassins assedegats de sang que el 
persegueixen, John haurà de portar les se-
ves habilitats al límit si vol sortir amb vida.

938 720 205 · publi@els40.com
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“
La sobretaula” és un programa de Canal 

Taronja de Televisió juntament amb la 

Xarxa de Televisions Locals de Catalunya 

que neix per promoure la cuina de pro-

ximitat, per donar a conèixer la riquesa del país 

i els productors locals, i per descobrir racons de 

Catalunya amb interès gastronòmic, cultural i 

històric.

Cada setmana, a través de la mirada de tres per-

sonatges coneguts (periodistes, músics, escrip-

tors, artistes o altres professionals destacats), 

com la periodista Maria pau Huguet, Edu Esteve 

d’Euphoria, el cantant Lildami o Gerard Quin-

tana, coneixerem un restaurant i un poble de 

Catalunya.

En descobrirem la història, el paisatge, la gent 

que hi treballa, què hi cuinen i com s’hi menja.

En cada capítol, posaran en relleu un restaurant 

d’una zona diferent de Catalunya. El conductor 

del programa serà el cantautor pep picas, que 

d’una manera curiosa, oberta i divertida ens 

acostarà als protagonistes de l’episodi. D’una 

banda, coneixerem el xef del restaurant triat, 

que al seu torn ens presentarà els productors i 

comercialitzadors locals amb qui treballa. I d’una 

altra banda, tindrem tres convidats especials que 

ens permetran descobrir, a través dels seus ulls, 

racons atractius de la població.

“La sobretaula” encomanarà ganes de visitar els 

pobles i les zones triades, i de dinar als restau-

rants que hi apareguin. Serà una finestra a tots 

aquests paisatges, i sentirem la veu i les històries 

de la seva gent.

A banda del programa televisiu, hi haurà uns 

continguts digitals molt atractius que permetran 

recuperar les històries, les receptes, les millors 

imatges de cada capítol. A través del web i de 

les xarxes socials, els usuaris podran triar quins 

vídeos volen veure i viatjar per tot el territori a 

través de la cuina i de les converses de sobretaula 

a www.lasobretaula.cat

Durant un dia pel municipi hi haurà diferents 

activitats (gravacions a comerços, productors, 

passejades…) que realitzaran els nostres convi-

dats juntament amb els representants de l’Ajun-

tament i els propietaris del restaurant. Els habi-

tants del municipi podran interactuar amb els 

visitants de “La sobretaula”.

Finalment, el programa acabarà al restaurant 

seleccionat amb una trobada amb la gent esco-

llida del municipi i els nostres convidats especials. 

Al final rebran com a regal les corrandes creades 

especialment pel municipi.

“La sobretaula”, programa dirigit per Anna Gan-

zinelli, s’emet a Canal Taronja TV els dijous a les 

20.30 hores. ●

Viu l’hivern a Canal Taronja

HORA DILLUNS DIMARTS DIMECRES DIJOUS DIVENDRES

6:30 - 7:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

7:00 - 9:00 NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ NEX MATÍ

9:00 - 11:00 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

11:00 - 11:30 DE TOT I MÉS AVENTURA’T
COM MÉS SEREM

LA CIUTAT DELS LLIBRES
ÍNTIM

11:30 - 12:00 BO, SA, D’AQUÍ LA CLAU DE LA NOSTRA HISTÒRIA CAMINANT PER CATALUNYA

12:00 - 12:30 QUINA VELLESA TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. LA MITJA TARONJA

12:30 - 13:00 PAISATGES ENCREUATS DE TOT I MÉS MOLA WORLD TELÓ DE FONS ESPAIS DE SAÓ FONDA

13:00 - 14:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

14:00 - 14:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

14:30 - 15:30 LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA LA PORTERIA

15:30 - 16:30 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

16:30 - 18:30 FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA FET A MIDA

18:30 - 19:00 QUINA VELLESA CAMINANT PER CATALUNYA ESPAIS DE SAÓ FONDA PAISATGES ENCREUATS TORNA-LA A TOCAR, SAM

19:00 - 19:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA

19:30 - 20:00 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS 180 GRAUS

20:00 - 20:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

20:30 - 21:00 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. LA SOBRETAULA QUINA VELLESA

21:00 - 21:30 TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA TORN DE TARDA BO, SA, D’AQUÍ

21:30 - 22:00 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

22:00 - 23:00 BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE BARRA LLIURE

23:00 - 23:30 TARGETA TARONJA MOLT PERSONAL TOTS SOM EUROPA / ENTRE NOS. LA SOBRETAULA QUINA VELLESA

23:30 - 00:00 DE TOT I MÉS BDN BOX LIVE! TELÓ DE FONS IMPACTES BO, SA, D’AQUÍ

00:00 - 00:30 INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA INFO TARONJA

“La sobretaula” de Taronja TV et convida a 
viure la gastronomia i el turisme de casa

L’enregistrament del primer programa a Osona




